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U
na de les últimes trobades amb Ferran Adrià va 
ser al Gran Teatre del Liceu de Barcelona amb mo-

tiu de la presentació de la ‘Fàbrica de menjar so-

lidària’, organitzada pel Casal dels Infants. Amb tal motiu 
vaig tenir l’oportunitat de parlar amb el gran mestre de la 
gastronomia mundial, recordant els seus inicis en el mític 
restaurant de Cala Montjoi, elBulli. 
T inc fresca la memòria de l’àpat que vaig realitzar un dia 
del mes d’octubre de 1984, de tornada d’un viatge que 
vaig dur a terme a Alsàcia amb l’amic i llavors director de 
la revista ‘Comer y Beber’, Jaume Beltran, del qual, dit si-
gui de pas, vaig aprendre molt d’aquest sector en el qual 
camino vinculat a ell des de fa quaranta-dos anys. 
En aquest dinar de baptisme d’Adrià al davant d’elBulli, 
després que Jean-Louis Neichel cedís el testimoni de la 
cuina a aquest per llavors aprenent de xef, va començar 
a pintar els plats gastronòmics amb colors estridents i les 
creacions anaven destinades a marcar una nova i revolu-

cionària línia als fogons de la Sra. Marqueta, oriünda d’Ale-

manya, que un bon dia de la dècada dels anys vuitanta, 
de vacances per la costa gironina, es va enamorar d’aquest 
bell racó de Roses i el va adquirir, posteriorment, per obrir 

un berenador que va batejar amb el nom del seu gos de 
companyia, Bulli, oferint amanides i carns a la brasa. Jau-

me, Joan, Paquita, Pilar, Solé i jo, després d’aquest menjar 
a elBulli se’ns va quedar una cara que no podíem amb ella. 

No teníem paraules per definir el que Ferran va presen-

tar a la taula. Dels abundants plats que servien en aquella 
època es va passar en un tres i no res en diminuts i no 
entenedors tastos destinats a assaborir els contrastos de 
colors i sabors, sense ser abundants, cosa, que per contra, 
sí que era habitual aleshores en el nostre país. 
Va ser sorprenent l’àpat, però, a priori, deixava un es-

pai obert al progrés en aquest incert i fèrtil camp que ja 
des d’aquells moments començava a sembrar el jove de 
l’Hospitalet de Llobregat. Beltrán i jo, després d’aquesta 
trobada gastronòmica bulliniana, vam seguir de prop la 
seva evolució, amb el punt de vista posat en les seves in-

cansables creacions que desenvolupava pas a pas. Primer, 
va arribar el caviar de meló. 
Després, els fums, els aires, la truita de patates líquida, 
les de construccions, la nanotecnologia... D’això i de l’evo-

lució de vertigen que va viure elBulli des de llavors, de la 
mà del seu soci de tota la vida (fins que va morir el juliol 
de 2015), Juli Soler, va anar collint un rosari d’èxits, premis 

i reconeixements que el van catapultar com l’indiscutible 
xef del segle XXI, i com a un dels més prolífics creadors de 
tots els temps en l’àmbit mundial.

Q
uan falten tres setmanes per l’inici del curs escolar, el Govern va 
anunciar ahir diverses mesures per intentar arribar a setembre 
amb les millors condicions possibles. I més quan darrerament es 

dispara l’índex de contagis i gran part de Catalunya està en la zona alta de 
risc de rebrot. La primera mesura que implementa el Govern (la de prohibir 
reunions de més de deu persones en l’àmbit públic i privat a tot el país) ja 
està vigent en part al Segrià i la Noguera. D’altra banda, a falta de conèixer 
les noves mesures que afectaran l’inici del curs escolar, ahir també es va 
avançar que els alumnes de més de 12 anys hauran de portar mascareta 
com també ho hauran de fer els majors de sis si estan en zones d’elevat 

risc de rebrot. D’altra banda, el Govern evidencia que tot i que actualment 
té les regnes per portar la gestió de la crisi sanitària li falten elements per 
poder respondre a tots els imponderables. N’és un bon exemple el cas dels 
pares que hauran de quedar-se a casa si aïllen la classe dels seus fills. Torra, 
com Homrani, insta l’Estat a “regular” aquests casos perquè els progenitors 
afectats rebin un subsidi. Diumenge aquest diari ja es feia ressò de la queixa 
de les famílies, que deien que el pla de tornada a l’escola impedia conciliar 
precisament per aquesta raó. Si l’Estat no hi dóna resposta, doncs, ho haurà 
de fer el Govern tot i haver de fer dèficit. El que no pot ser és decretar una 
cosa i no habilitar solucions per les conseqüències que pugui generar.

EDITORIAL: L’Operació setembre del Govern

ERMENGOPOLYS

L’última setmana d’agost és si-
nònim de fer el recompte dels 
dies que queden per començar 

el setembre, i amb ell, el nou curs. 
Aquest any, a més de comptar els 
dies que falten, segur que els pares 
i els infants es trenquen el cap pen-

sant com serà la tornada a l’escola.  
Les afirmacions de Salut i Educació 
assegurant que el curs començarà no 
venen acompanyades de la força ne-

cessària perquè això sigui així. Asse-

guren, ara, que els centres educatius 
són l’últim que s’ha de tancar, per bé 
que a l’inici de la pandèmia va ser 
el primer que es va segellar a pany 
i forrellat. Diuen que caldrà confinar 
quan hi hagi dos casos positius, sen-

se especificar com s’ajudarà als pares 
laboralment per poder cuidar dels 
seus fills. Hi ha incògnites, també, en 
l’ús de les mascaretes. De moment, 
només hi ha una certesa: l’inici del 
curs escolar servirà per prendre el 
pols a la gestió de la crisi sanitària i, si 
les coses no canvien una mica, torna-

rà a evidenciar que no hi ha ningú al 
timó per fer-hi front, amb la més que 
probable possibilitat que les ona-

des desestabilitzin del tot el vaixell 
i aquest s’ofegui. I tot això, mentre 
els dos socis de Govern, que haurien 
d’estar per la pandèmia, continuen 
embrancats en l’enèssima batalla de 
retrets, que sostenen, ja sense força, 
la mort anunciada de la legislatura.. 

ningú al timó

Judit  
castellà
@judit_castella

que quedi clar
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La meva primera trobada amb Ferran Adrià
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COMUNICACIÓ

Cap estiu s’havia vist una satu-
ració de vehicles tan densa als ca-
mins per accedir a les cales de
Roses. La massificació de cotxes
ha agafat per sorpresa l’Ajunta-
ment, que de cop i volta s’ha tro-
bat amb un problema inesperat.
«És tot molt increïble. Al juliol, ho
vam patir en alguns moments
puntuals, en cap de setmana so-
bretot, però a l’agost la situació ha
estat desbordant, amb els camins
de la costa col·lapsats des de les
cales Rostella i Murtra fins a Jòn-
cols. No només cotxes, sinó tam-
bé caravanes i furgonetes per tot
arreu. Hem hagut d’intervenir»,
explica el regidor de Medi Am-
bient, Francesc Giner, el qual,
juntament amb els responsables
de les àrees de Seguretat i Urba-
nisme, Joan Plana i Sílvia Ripoll,
respectivament, treballen d’una
forma coordinada en l’abordatge
d’aquest fenomen.

Per començar, la Policia Local
de Roses té encomanada la fun-
ció de sancionar i retirar els vehi-
cles que obstaculitzen el trànsit.
A més, s’han començat a col·lo-
car pedres de grans dimensions
en els trams de camí on el sòl és
més dur, i també pals de fusta allà
on el terreny permet clavar-los,
tot plegat per impedir que els ve-
hicles hi aparquin. L’actuació im-
mediata de l’Ajuntament de Ro-
ses també ha inclòs millorar la in-
formació adreçada als conduc-
tors amb la instal·lació de senyals
de prohibit aparcar i, fins i tot,
s’han col·locat tanques a Mont-
joi, però, malgrat totes les mesu-
res, encara hi ha molts banyistes
que en fan cas omís, principal-
ment a Calitjàs i la Pelosa. 

Fer front a la problemàtica
Totes aquestes solucions s’han
previst com a provisionals i per
fer front a la problemàtica pun-
tual d’aquest estiu, però des de
Seguretat, Medi Ambient i Urba-
nisme ja estan pensant en els pro-
pers estius, per tal que la situació
no es torni a repetir. «La solució
ha de passar per la regulació del
parc natural. Considerem impor-
tant preparar un projecte enfocat
a una ordenació de l’espai. La
nostra intenció és que la gent pu-
gui deixar el cotxe a l’entrada, en

un espai ben habilitat, i posar a la
disposició dels banyistes busos
elèctrics per arribar fins a les ca-
les. Però és un projecte complicat
que potser podrà posar-se en
pràctica d’aquí a unes dues tem-
porades, perquè possiblement
caldrà expropiar algun terreny»,
diu Francesc Giner. 

L’aglomeració de turismes pro-

voca que en el moment en què es
troben de cara dos cotxes, circu-
lant en direccions oposades, es
generi un tap, ja que no hi ha es-
pai per al pas dels dos per una via
tan estreta i franquejada pels
aparcaments inadequats. 

«Ens fa patir»
«Ens preocupa molt, fins al punt

que ens fa patir, que el col·lapse
de cotxes que es forma dificulti el
pas de l’ambulància, de les patru-
lles policials o dels camions de
Bombers en cas que es produeixi
una emergència», remarca Fran-
cesc Giner, que afegeix: «La gent
no entén que tot aquest entorn
forma part del parc natural del
cap de Creus, es pensen que les

normes no s’han de complir. No
s’entén que formin aquests em-
buts i es trobin que no poden en-
trar ni sortir».

La intervenció dissuasiva en
aquests camins d’accés a les cales
de Roses és diària. Agents de la
Policia Local s’ocupen d’infor-
mar els conductors sobre la pro-
hibició d’aparcar. Des del consis-
tori,  tal com assenyala el respon-
sable de l’àrea de Medi Ambient,
s’han plantejat que si continua la
massificació de vehicles caldrà
barrar el pas als camins durant
unes hores del dia.

Roques, senyals i sancions per impedir
embuts de cotxes als camins de les cales
El consistori estudia la redacció d’un document, consensuat amb el parc natural, que reguli els accessos motoritzats

COL·LAPSE  L’Ajuntament de Roses s’ha vist obligat a actuar, aquest agost, davant la massificació de vehicles que col·lapsen els camins a les
platges petites del litoral. Malgrat les intervencions puntuals que s’estan portant a terme, molts conductors segueixen fent cas omís als avisos.
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Molts catalans que
han triat el territori
per a les vacances

 El litoral de Roses està
format per un increïble mo-
saic de platges i cales aptes
per a tots els gustos, la ma-
joria d'elles amb diversos
certificats de qualitat, com,
per exemple, la Bandera
Blava. El poble costaner
presumeix de tenir petites
cales pràcticament verges i
de difícil accés, envoltades
de penya-segats i amb les
aigües transparents.
Tot i trobar-se en ple parc
natural, aquest estiu s’ha
demostrat que, deixant el
cotxe de qualsevol manera i
en qualsevol lloc, desafiant
qualsevol perill viari, la
gent arriba allà on vol. 
Des de l’Ajuntament de Ro-
ses atribueixen aquest nou
panorama a la crida que
s’ha fet per al gaudi del tu-
risme de proximitat, a cau-
sa de l’emergència sanità-
ria de la Covid-19. La gran
majoria de catalans han
triat destinacions de vacan-
ces del mateix territori, en-
tre els quals hi ha Roses,
per a la seva relaxació esti-
val. REDACCIÓ ROSES

ROSES

Mairena Rivas EN IMATGES

Policies locals sancionant cotxes mal aparcats.

AJUNTAMENT DE ROSES

El camí, franquejat de vehicles a banda i banda.

Si es troben dos cotxes de cara es crea un embut. S’ha començat a col·locar rocs als marges.

Si continua la massificació 
de vehicles, el consistori 
es planteja barrar el pas als
camins unes hores del dia

CUJEDA
Resaltado



TED PETERS
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A més de les piscines, també

s’ofereixen altres espais i serveis.

A Roses es comencen a veure
piscines privades per llogar en-
tre particulars a la plataforma
francesa Swimmy, un model de
negoci d’economia col·laborati-
va. Es tracta del mateix concepte
d’Airbnb, per llogar cases o ha-
bitacions, però en aquest cas de
piscines. 

El propietari cedeix la seva
piscina, sempre d’ús privat, du-
rant un temps determinat, habi-
tualment mig dia, unes 4 hores,
a un preu que consideri apro-
piat, que pot anar entre els 15 i
els 40 euros per persona. El pro-
pietari pot estar a casa o marxar,
però en cap cas interferirà en el
gaudi de la piscina.

Ted Peters té la seva casa amb
piscina a Roses, i des de fa dos

mesos va cedir la seva piscina,
quan va saber de l’existència
d’aquesta plataforma. «Abans,
havia llogat la meva casa unes
dues o tres setmanes l’any, i con-
sidero una bona idea llogar la
piscina perquè si soc a casa puc
controlar el que passa». 

Peters té també un espai de
lounche i bar a la zona de la pis-
cina, i també es posa a disposició
com a cambrer, i això fa que el
seu públic sigui principalment
grups. «Jo vaig fer la piscina per
a mi, però agrada molt i la gent
ve per l’espai i les llums», explica
Peters. 

A més de les piscines, els pro-
pietaris poden oferir serveis de
tovalloles, tumbones o altres
elements, i espais com els que
ofereix Peters.

Una bona idea
Fa tres anys, Raphaelle de Mon-
teynard estava amb una amiga a
la piscina i es van adonar que les
piscines del voltant estaven
pràcticament buides. Van pen-
sar que seria una bona idea si al-
gun dels propietaris hagués dei-
xat les claus a un veí que pogués
gaudir-ne. Realment, explica
Anaïs Fernández, directora de
comunicació de Swimmy, «el
que va sorgir d’una idea que
consideraven de broma, s’ha
convertit en un negoci».

L’any passat, la plataforma va
arribar a Espanya i ara compten
amb més de tres mil piscines,
entre Espanya i França, per re-
frescar més de cent mil usuaris.
A Espanya hi ha més de tres-
centes piscines, més de vuitanta

a Catalunya i cinc a l’Alt Empor-
dà: dues a Roses, una Empuria-
brava i dues a Navata. 

Amb la «nova normalitat» i la
Covid present a cada notícia, les
piscines municipals i comuni-
tàries han vist reduït el seu afo-
rament i alguns dels usuaris han
preferit no fer-ne ús. La platafor-
ma de lloguer de piscines parti-
culars ha vist augmentar la seva
demanda.

«Podem dir que el sector del
turisme i oci ha patit molt, però
a nosaltres ens ha catapultat»,
manifesta Fernández, i és que,
aquest estiu, la plataforma ha
multiplicat per vint el nombre
de lloguers i per quatre la de-
manda general. Per a Peters,
«pel coronavirus, fer ús d’una
piscina particular és un mètode
més segur».

Fernández explica que l’any
passat es llogaven a petits grups
d’amics, però a partir de la fase 3
van detectar que la demanda
provenia de grups d’una quin-
zena de persones, amics o famí-
lies, que es tornaven a veure des-
prés del confinament i buscaven
un lloc segur i agradable.

SÒNIA DUÑACH ROSES

El lloguer de piscines entre
particulars, negoci a l’alça
El contracte es du a terme a través d’una nova plataforma francesa 

 L’embarcació de Salvament Marí-
tim Salvamar Castor, amb base al
port de Roses, va ser sol·licitada el
18 d’agost per una barca, Denay,
amb quatre persones a bord, que te-
nia una avaria al motor. La Salvamar
Castor es trobava, precisament, fent
un exercici a la cala Jóncols en el
moment en què la Denay va requerir
l’assistència tècnica. La llanxa de
Salvament Marítim la va remolcar
fins a Roses.

Cala Jóncols Remolc
fins a port d’una barca
amb una avaria tècnica

SALVAMENT MARÍTIM

RADIO TAXI

� 972 25 30 33

www.taxiroses.com
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Breus

COMERÇ

Darrera setmana de 
la campanya del gelat

El 31 d’agost finalitza la cam-
panya «Roses et convida a un ge-
lat», que l’àrea de Promoció Eco-
nòmica de l’Ajuntament de Roses
va posar en marxa el dia 1 amb la
col·laboració de 44 establiments.
Els comerços i serveis adherits
obsequien els seus clients amb
una targeta rasca-rasca per les
compres d’un import mínim de
10 euros i el premi és un gelat.

REDACCIÓ ROSES

EMPORDÀ

L’Agència Catalana de Turisme
ha impulsat un nou espai web per
promocionar el turisme familiar a
les 27 destinacions certificades,
entre les quals hi ha Roses i Sant
Pere Pescador. La campanya es
troba al portal catalunya.com i in-
clou una agenda d’esdeveni-
ments, activitats i informació pràc-
tica sobre cada zona certificada. 

REDACCIÓ ROSES

TURISME

Un nou espai web
promociona l’oferta 
de turisme familiar

CRIANÇA

Acompanyament
familiar de 0 a 3 anys

El grup de suport a la criança
MaRoNeS ha organitzat per a
aquest dimecres, 26 d’agost, un
nou espai d’acompanyament fa-
miliar de 0 a 3 anys, guiat per Sò-
nia Moreno (Meraki). La sessió
començarà a les 6 de la tarda i aca-
barà a 1/4 de 8. Per obtenir l’accés
a les trobades on-line, es poden
consultar els perfils de Facebook
i Instagram de l’associació.

REDACCIÓ ROSES
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Ramon Falgàs (Figueres 1963)
va prendre possessió del càrrec de
la mà de l’anterior president, Jau-
me Coll, i davant dels alcaldes de
Roses i Castelló d’Empúries. En-
capçala una junta que, per prime-
ra vegada en trenta-dos anys, in-
clou una dona. El Rotary Club Ro-
ses va ser fundat l’any 1988 i l’any
següent va néixer el d’Empuriara-
bava. No va ser fins fa vint anys,
l’any 2000, que els clubs es van fu-
sionar. Falgàs ha format part de di-
verses juntes del club abans de
ser-ne el president.

Quines persones formen part
del  Rotary  Club?

En general, som professionals
lliberals i petits empresaris que
quan arribem a una etapa de les
nostres vides laborals decidim
donar una part del nostre temps
lliure a la comunitat, dedicant-lo
a impulsar i finançar projectes so-
lidaris a fi de millorar-la.

Com se situa el Rotary Club en
l’àmbit internacional?

Rotary està present gairebé a
tots els països. De fet, l’any passat
els projectes que vàrem portar a
terme en el seu conjunt varen so-
brepassar els 20 milions d’euros.
El nostre Club en particular tam-
bé forma part d’una xarxa anome-
nada Eurostar, que reuneix set
clubs de diferents països, i una ve-
gada a l’any organitzem una tro-
bada conjunta en una seu diferent
(ja portem 27 edicions). L’objectiu
és unir forces per portar a terme
projectes comuns i aconseguir
que siguin molt més rellevants.
L’any 2022, Roses-Empuriabrava
acollirà per quarta vegada la tro-
bada internacional d’Eurostar,
per nosaltres és un honor i una
gran responsabilitat poder-ho or-
ganitzar.

Com s’entra a formar part
del Rotary?

És molt senzill. Una manera és

que un membre de Rotary et con-
vidi a assistir-hi o bé passar per-
sonalment per la nostra seu de
Roses, a l’Hotel Risech, i deixar-
nos les dades de contacte a la re-
cepció. Jo mateix el convidaré a
assistir a les nostres reunions set-
manals.

Quants socis són actualment?
Actualment som 28 membres,

cadascun fa una aportació trimes-
tral en forma de quota i és a partir
d’aquestes aportacions que po-
dem finançar els nostres projectes
solidaris. Som de les poques asso-
ciacions on no demanem subven-
cions a cap administració, sinó
que aquestes i altres entitats po-
den demanar-nos col·laboració.
De fet, ja ens demanen la nostra
implicació en alguns projectes so-
cials.

Però no hi ha gaires Rotaris.
Per què?

En un principi el nostre
Club Rotary estava format ma-
joritàriament per homes. És un
aspecte sobre el qual ja fa uns
anys que hi estem treballant
per reconduir-ho. L’11 de ju-
liol passat vam fer entrega
de la insígnia Rotària a la
primera senyora del nos-
tre club, l’empresària Ro-
sinca Mercè Blanco. Hem
de reconèixer que en els
clubs on hi ha senyores
Rotàries, la gestió dels
projectes i les accions es tor-
nen més properes i àgils, i
també hi aporten un ventall
d’iniciatives i propostes amb una
nova visió.

Vostè ja formava part de jun-
tes anteriors. Què el porta a pre-
sentar-se com a president?

Quan ja es porta cert temps de
soci i membre en diferents juntes,
queda la presidència. Desenvolu-
par aquest càrrec m’ha permès
aportar el meu granet de sorra i
conèixer molt millor el funciona-
ment de Rotary des de dins l’orga-
nització, amb projectes, col·labo-
racions amb altres clubs i l’impuls
a projectes comuns. La presidèn-
cia és donar una mica més del

meu temps a la comunitat.
Ha treballat abans amb la res-

ta de la junta?
Per sort, sí. He coincidit amb

molts companys en diferents jun-
tes, això fa que el dia a dia en la
gestió del club sigui molt més
efectiva. Per exemple, Ramon Da-
nés fa molts anys que és el nostre
tresorer, o Joaquim Cusí, Josep
de  Frutos, Jaume Coll o
Manel Bartoll, entre d’altres, sem-
pre estan disposats quan se’ls ne-
cessita i formen de la meva junta.

Quin tipus de projectes realit-
zen?
La nostra premissa és: «Servei a la
comunitat». A partir d’aquí nosal-
tres ho comencem a moure tot per
poder-ho fer realitat. També som
conscients que els nostres resul-
tats són un granet de sorra dins les
necessitats que hi ha, però  sabem
que molts granets de sorra fan una
muntanya.

Quins són els projectes o acti-
vitats més rellevants que s’han
portat a terme aquests últims
mesos?

Entre els realitzats hi ha la dis-
tribució de menjar, com el fumet
de peix dels pescadors de Roses,
en col·laboració amb el nostre
soci, Pere Gotanegra, al qual se li
ha fet un reconeixement per la
seva tasca. També vàrem partici-
par en la cerca d’EPI en el mo-
ment en el qual era difícil el seu
subministrament. En aquesta ac-
ció ens vàrem coordinar tots els
clubs Rotaris del nostre districte
per fer comandes directes a pro-
veïdors internacionals, hi ho va-

ren distribuir entre diferents or-
ganitzacions locals.

I quins projectes
es plantegen per
aquest any?

Ara mateix es-
tem sospesant di-
versos projectes
solidaris. Tots
molt interessants.
Però, com és cos-
tum, no puc dir-
vos quins són fins
que la meva jun-
ta els presenti en
exposició als
nostres socis,
els triïn i hi co-
mencem a tre-
ballar. Però
puc avançar-

ne un: la
col·laboració
econòmica

amb We love
Uganda. El

vam acordar en
junta aquesta set-

mana passada.
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Entrevista 
Ramon Falgàs

«La presidència és
donar una mica
més del meu temps
a la comunitat»

President del Rotary Club Roses-Empuriabrava. Va
ser nomenat al càrrec l’11 de juliol passat a l’Hotel Risech

El Rotary Club Roses-Empuriabrava col·labora
en projectes solidaris a través de les aportacions
que realitzen periòdicament els seus socis

ROSES

Sònia Duñach

GERARD BLANCHÉ
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Falgàs té una
dilatada i solvent
experiència dins 
el club que li ha

permès aprendre el
seu funcionament.

L’any 2022
acollirem per

quarta vegada la
trobada internacional
d’Eurostar»

La nostra premissa
és: «Servei a la

comunitat», i a partir
d’aquí ho movem tot per
fer-ho realitat»

CUJEDA
Resaltado



Com ha anat aquest primer
any del present mandat?

Ha anat bé, tot i que en la legis-
latura passada érem nosaltres i
Junts per Catalunya. Aquest cop
també hi ha ERC al govern, però,
per part nostra, és una continua-
ció de la feina que anàvem fent.
La incorporació de socis nous ha
sigut positiva i s’està treballant
molt bé.

Què és allò que destacaran
més, vostès, a l’hora de fer valo-
racions?

Això sempre és complex de dir,
perquè es fa difícil. Tot el que fa
l’equip de govern és important i és
molt aviat per poder remarcar el
que més importa d’aquesta legis-
latura.

L’any  vinent hi haurà el relleu
a l’alcaldia, amb l’entrada
d’ERC. Què pot canviar en
aquest equip de govern?

Entenc que, al govern, no hi ha
de canviar res. Al final, el ciutadà
veurà que la cara visible de l’alcal-
de és una altra persona, però l’ac-
ció de govern ha de ser la mateixa
per als propers dos anys. Així és
com vam signar el pacte de go-
vern, on vam aportar el cartipàs
municipal i les principals accions
que s’han de tirar endavant.

Com s’ha portat l’arribada de
la Covid a Roses?

Bé, com a la majoria de pobla-
cions de costa. Tenir un sector
econòmic tan monocultiu, com
és el turisme, fa que hàgim de vet-
llar perquè aquest sector econò-
mic no fingeixi més del compte
per no posar més en perill l’eco-
nomia local. Hem d’intentar aca-
bar l’estiu amb les màximes con-
dicions possibles, perquè no se’n
ressentin ni les empreses ni els
llocs de treball, i esperant que,

amb nosaltres, que venim dels
serveis i del turisme, la gent no es
vegi gaire perjudicada.

Quina afectació ha tingut per
a les empreses de Roses? 

Encara és aviat per dir-ho. Sí
que és cert que hi ha hotels i co-
merços que no han obert. Però el
que em fa més por són els llocs de
treball que s’hauran destruït. Els
números que ens arriben són
molt confusos, estan molt barre-
jats, i suposo que, aquest hivern,
podrem avaluar quina ha sigut la
incidència en els llocs de treball
de Roses.

Els ha fet redistribuir la tasca
que tenien inicialment, això?

Sí, ja ho hem fet. Ens va coinci-
dir l’inici de la pandèmia amb què
estàvem aprovant, conjuntament
amb altres municipis de la comar-
ca, el Pla Estratègic de Promoció
Econòmica de l’Alt Empordà i
vam haver de modificar-lo perquè
encara no sabíem quines serien
les conseqüències de la pandè-
mia. Des de Roses hem redactat
un pla de xoc amb la col·laboració
dels empresaris per mirar les ac-
cions que es poden dur a terme
aquest any per moderar l’econo-
mia local. Però encara s’haurà de
veure com hem d’actuar els anys

2021 i 2022 per reconduir l’econo-
mia del poble. Hem de veure què
queda pendent. Evidentment, hi
haurà aspectes del pacte de go-
vern que se’n poden veure afec-
tats.

En el cas de Promoció Econò-
mica, això també ha afectat? 

No, perquè els tres eixos que
ens havíem marcat, com eren
l’Aula Gastronòmica (és a punt
d’acabar-se i la podrem inaugurar
en breu, així que estem redactant
el pla de treball), analitzar les ne-
cessitats formatives al sector de la
pesca (aquest 2020 ha quedat atu-
rat i no ho podrem desenvolu-
par, però tenim encara
tres anys per poder de-
dicar-nos a això) i tre-
ballar per garantir la
continuïtat comer-
cial del mercat co-
bert, sí que podran
tirar endavant. No
sabem quin hi-
vern ens ve a so-
bre ni quin 2021
tindrem.

Com ha de
funcionar
aquesta Aula
Gastronòmi-
ca?

Ha de ser-
vir per fer
cursos de
cuina per a la
població i per
fer presenta-
cions de pro-
ductes de pro-
ximitat, sobretot
lligats a la terra de
l’Empordà. Està
ubicada al port i ha
estat finançada per
donar a conèixer el
món del peix, sobre-
tot els peixos de poc
valor, que fan que els
pescadors no hi guanyin
gaire, perquè la gent no els

troba a les peixateries. Ha de ser-
vir també perquè els cuiners de
Roses ho puguin utilitzar de taller
i per experimentar entre ells.
També ens haurà de servir per fer
un triangle de visita turística, que
seria l’Aula Gastronòmica, la visita
a la llotja i a la barca Glòriamar.

La pandèmia ha canviat els
hàbits, a l’hora de treballar en la
formació? 

Sí. Hem notat molt més interès,
sobretot per part dels comer-
ciants, sobre la venda en línia.
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La incorporació 
de socis nous, 

en aquest mandat, 
ha sigut positiva i s’està
treballant molt bé»

S’haurà de 
veure com 

hem d’actuar per
reconduir l’economia 
del nostre poble»

ROSES

Marc Testart

Entrevista Fèlix Llorens

Segon tinent d’alcalde i regidor de Promoció Econòmica de l’Ajuntament de Roses. Fèlix Llorens i Palou (Roses, 1971) treballava de
comercial i el 2015 va entrar a l’Ajuntament. L’any passat va repetir amb Gent del Poble (GdP), aquesta vegada encapçalant la candidatura.

«L’aula gastronòmica obrirà en breu»
«Hem notat molt més interès dels comerciants del poble per la venda en línia dels seus productes», afirma el regidor

GERARD BLANCHÉ
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• Advocat

• Administració 

de comunitats de propietaris

• Assegurances de la llar

• Gestió de finques, compra i   

venda de cases i apartaments

• Declaració de la Renda

• Serveis de tota classe 
per a la seva propietat

gestions immobiliàries

obert tot l’any
c/ Cap Norfeu, 25 · Apartat de correus núm. 376 · Roses

Tel. 972 154 535 · Fax 972 154 536 · info@gestinpa.com

CUJEDA
Resaltado



L’àrea d’Ensenyament de
l’Ajuntament de Roses detalla
aquests dies els darrers prepara-
tius als centres educatius i els seus
entorns  per iniciar un  curs que
serà del tot menys tradicional.
Durant l’estiu ha estat realitzant
les tasques habituals de manteni-
ment  que durant el curs no es po-
den executar. Aquest any, però, la
necessitat –i obligatorietat– d’apli-
car mesures de prevenció de la
Covid també ha marcat les inter-
vencions als entorns dels centres,
principalment per aconseguir les
entrades esglaonades dels alum-
nes i minimitzar l’afluència de pa-
res dins el recinte escolar. 

Tot i que la majoria d’escoles i
instituts tenen una bona ubicació
que els permet una entrada rela-
tivament lluny del trànsit rodat o
tenen voreres amples, n’hi ha dos
que han requerit la intervenció
del consistori.

D’una banda, al Centre Escolar
Empordà «ha calgut fer la vorera
que dona a la riera Ginjolers i a la
part nord, i d’altra banda, fer pas-
sos de vianants i entrades noves»,
explica el regidor d’Ensenyament
de l’Ajuntament de Roses, Marc
Danés. En aquest centre també
cal actuar en la via sense asfaltar,
a la qual es col·locarà un tanca-
ment perimetral que només per-
metrà l’accés per a vianants com
a entrada d’alumnes de cursos su-

periors.
D’altra banda, l’escola Narcís

Monturiol se situa davant de mar
i d’una via molt concorreguda
pels vehicles. Per això, en aquest
cas, Danés explica que «en el car-
rer adjacent a l’escola pintarem
una ‘vialitat d’alumnes’ a terra»,
una zona que actualment està
destinada a l’aparcament i on, un
cop efectuat el canvi, es prohibirà
l’estacionament des de les vuit del
matí fins a les cinc de la tarda per

permetre el pas als alumnes.
El regidor rosinc assegura que

des de l’inici de la pandèmia ha
mantingut el contacte amb els
equips directius dels centres del
municipi per facilitar al màxim

l’aplicació de les mesures de pre-
venció de Covid, com la zonifica-
ció dels patis mitjançant xarxes o
tanques per tal de mantenir la dis-
tància entre els grups. 

A més, el consistori, tot i que les
escoles asseguren tenir espais su-
ficients, posa a disposició de les
escoles altres equipaments per tal
de donar compliment a les neces-
sitats que determinin els departa-
ments de la Generalitat de Cata-
lunya.

SÒNIA DUÑACH  ROSES

Últims preparatius a les escoles i els
instituts per començar el nou curs
Les actuacions s’han centrat a assegurar una entrada esglaonada dels alumnes als centres

GERARD BLANCHÉ

S’ha intervingut als entorns de l’escola Narcís Monturiol i del Centre Escolar Empordà.

El consistori posa espais i
material a disposició dels
centres per donar compliment
a les mesures preventives

L’Oficina Tècnica de la Policia
Local de Roses ha renovat els
equips informàtics i la sala de
control de càmeres de les seves
dependències. Amb aquesta in-
versió, l’equipament es modernit-
za i s’adapta a la important digita-
lització que l’àrea de Seguretat
Ciutadana ha experimentat els
darrers anys.

La gestió policial a Roses ha ex-
perimentat  un salt tecnològic im-
portant. Un exemple n’és l’adqui-
sició de programes informàtics
que possibiliten millores com la
connexió immediata les 24 hores
del dia amb bases de dades d’al-
tres dependències i administra-
cions, la realització de gestions
des de qualsevol punt del muni-
cipi o la connexió de les patrulles

gràcies a un mòdul que permet
traslladar tota la informació  a cot-
xes patrulla, portàtils i tauletes. 

A causa d’aquesta digitalitza-
ció, les tasques administratives
que realitza l’àrea de Seguretat
Ciutadana s’han vist simplifica-
des i s’ha reduït  el temps destinat

a les tramitacions, fent així més
àgil i eficaç el servei.

La renovació d’equips de l’ofi-
cina que ha tingut lloc recent-
ment permet adaptar l’equipa-
ment informàtic als nous progra-
maris i aplicacions. Una altra mi-
llora implantada ha estat el reforç

de l’oficina, en destinar-hi el per-
sonal necessari per mantenir-la
oberta els set dies de la setmana.

La inversió d’equipament tam-
bé s’ha fet extensiva a la sala de
control de càmeres de les depen-
dències policials, donant respos-
ta a la implementació de la sego-
na fase del projecte de videovigi-
lància que s’està aplicant a la vila.
Gràcies al monitoratge d’acces-
sos i vies principals, es permet
disposar d’informació actualitza-
da sobre l’estat del trànsit i la via-
litat les 24 hores del dia, possibi-
litant una actuació més ràpida i
eficaç dels serveis policials.

Aquestes renovacions dels
equips responen a la voluntat, se-
gons  el regidor de Seguretat Ciu-
tadana de l’Ajuntament de Roses,
Joan Plana, «de continuar el pro-
cés de modernització i digitalit-
zació de la Policia Local. Dotem
el cos de les millors eines possi-
bles perquè els professionals pu-
guin treballar en les millors con-
dicions i la ciutadania rebi el mi-
llor servei possible».

REDACCIÓ ROSES

La Policia Local de Roses fa una renovació dels
equips informàtics i de la sala de control de càmeres
La substitució permet
adaptar l’equipament
informàtic als nous
programaris i aplicacions

AJ. ROSES

L’oficina de les dependències de la Policia Local de Roses.
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Ports de Catalunya ha posat en
marxa una nova campanya de
promoció i difusió dels seus es-
pais com a llocs amb garanties sa-
nitàries. L’acció es diu «Vitamina-
Blava». A través de l’Associació
Catalana de Ports Esportius i Tu-
rístics (ACPET), han adaptat les
instal·lacions a un protocol de se-
guretat i higiene per garantir el be-
nestar dels seus usuaris. 

Aquesta adaptació, explica
Ports al seu web, «sumada a l’efec-
te del mar i la natura, transformen
els ports esportius en Vitamina-
Blava». El projecte de difusió neix
per alleugerir els efectes de l’ac-
tual crisi sanitària de la Covid-19
a les diverses instal·lacions: «Són
amplis espais a l’aire lliure on gau-
dir d’una variada oferta d’activi-
tats nàutiques, esportives, gastro-
nòmiques i d’oci per a tota la fa-
mília». La iniciativa «Vitamina-
Blava» inclou els quaranta-tres
ports de l’Associació Catalana de
Ports Esportius i Turístics (AC-
PET) situats al llarg dels gairebé
sis-cents quilòmetres de la costa
catalana, des de Portbou fins a les
Cases d’Alcanar.

Les càpsules «VitaminaBlava» 
«VitaminaBlava» és, segons es
promou en la campanya,  «l’ener-
gia necessària per gaudir amb se-
guretat del teu temps lliure, con-
centrada als ports de Catalunya»,
espais a l’aire lliure on trobar un
gran ventall d’activitats per a tots
els públics. «Cada càpsula conté:
mar, natura, espai, protecció, hi-
giene, nàutica, esport, activitats,
oci, gastronomia, cultura i molt
més», asseguren , i  «tot sota la su-
pervisió i els protocols de segure-
tat dels Ports de Catalunya». 

S.D. ROSES

La nova acció
«VitaminaBlava»
promociona 
els ports com 
a espais segurs

L’Ajuntament de Roses ha enge-
gat el nou servei de recollida do-
miciliària de residus vegetals pro-
vinents de podes i treballs de jar-
dineria exclusivament domèstics.
Aquest és un servei que s’ofereix
de forma gratuïta. La recollida ja
estava inclosa en el nou contracte
de recollida de residus efectuat
amb l’empresa FCC. La recollida
d’aquestes restes vegetals es re-
alitza en les domicilis de les per-
sones que ho sol·liciten mitjan-
çant l’entrega de big bags, sacs de
grans dimensions i capacitat pre-
parats per a l’emmagatzematge
d’aquests tipus de materials i el
seu transport posterior.

REDACCIÓ ROSES

La nova recollida 
de restes vegetals 
es fa a domicili 
i de manera gratuïta
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E
l 14 de març deL 2020 es decreta-
va l’estat d’alarma que provocà
una aturada massiva d’activitats
i la suspensió de tots els actes i

esdeveniments que hi havia previstos a
Roses i arreu.

A partir d’aquell moment, una allau de
situacions, fins llavors desconegudes,
van anar succeint. Cadascuna d’elles re-
sultava imprevisible i complexa, i cadas-
cuna d’elles va derivar en la necessitat
d’una resposta ràpida i eficient.

A Roses, com a tota la resta de pobles i
ciutats, ens vam posar a treballar i ens
vam organitzar immediatament per
afrontar la nova situació, constituint
dues comissions d’emergència. D’una
banda, la social, formada per les àrees
d’Acció Social i d’Alcaldia de l’Ajunta-
ment i per totes les entitats assistencials
de Roses: Fundació Roses Contra el Càn-
cer, Càritas, Fadir, Tramuntanets i Creu
Roja. Calia conèixer en tot moment les
necessitats derivades de l’estat d’alarma
que poguessin sorgir entre la ciutadania,
parant una molt especial atenció a sec-
tors vulnerables o amb necessitats espe-
cífiques. 

D’altra banda, la comissió tècnica/sa-
nitària per a la coordinació de les dife-
rents accions que diàriament calia em-
prendre, amb els departaments d’Alcal-
dia, d’Infraestructures i Serveis, Policia
Local, d’Acció Social, de Promoció Eco-
nòmica, de Comunicació i Premsa, de
Turisme, de Recursos Humans, d’Ense-
nyament i Sanitat, la brigada municipal, i
amb la presència i col·laboració del Dr.
Espinet, cap del Centre d’Atenció Primà-
ria de Roses.

Una de les primeres actuacions impul-
sades va ser la constitució de la Xarxa de
Voluntaris de Roses. S’ha de dir que, des
del mateix moment en què es va fer pú-
blica l’obertura d’un llistat de voluntaris
disposats a ajudar, hi va haver una allau
de trucades.

Va ser molt emotiu escoltar la gent i la
seva voluntat d’aportar, senzillament,
allò de què disposaven. Uns, el seu
temps per col·laborar en qualsevol ac-
tuació: «Pel que faci falta», deien. D’al-
tres, el seu coneixement: soc infermera,

o sé cosir, o soc transportista...
Aquesta xarxa de voluntaris ha estat

cabdal per a la consecució de diverses
actuacions de vital importància, com el
repartiment de les targetes moneder per
garantir la continuïtat dels ajuts de men-
jador a un important nombre d’infants
de Roses; la realització de compres de
productes bàsics, fer encàrrecs o com-
prar medicaments per a la gent gran o
sense mobilitat; fer trucades, o la prepa-
ració dels lots de menjar del Centre de
Distribució d’Aliments.

Hom pot pensar que el fet de trucar i,
simplement, demanar com et trobes o si
necessites quelcom és insignificant. No
és cert, moltes vegades les paraules cu-
ren. Sentir el suport d’una persona que
es preocupa per tu ajuda a seguir enda-
vant, sobretot a aquelles persones que
viuen soles.

Capítol a part mereix el grup de cosi-
dores de mascaretes, gràcies a les quals
es va poder proveir en un primer mo-
ment la residència d’avis, el CAP, els cos-
sos de seguretat (comandància, Guàrdia
Civil, Policia Local), els treballadors mu-
nicipals, els voluntaris i els treballadors
d’empreses considerades essencials i
que no en disposaven. També van cosir
bates i hagueren cosit allò que se’ls ha-
gués demanat. De fet, mentre vam trobar
roba, no van parar de fer-ho, i gràcies a la
seva feina i dedicació altruista vam po-

der fer arribar mascaretes a la gent gran i
als infants, en uns moments en què no
era gens fàcil obtenir-ne.

És en aquest context quan et trobes
amb les situacions més colpidores, quan
immersa en la frenètica activitat
d’aquells dies, en una voràgine de truca-
des, decisions i problemes, de sobte et
trobes que una senyora et deixa una bos-
sa plena de mascaretes que ha confec-
cionat amb un llençol, o quan reps tru-
cades d’empreses rosinques que et diuen
que tenen unes mascaretes i que les por-
ten per si se’n necessiten, o de restau-
rants que ofereixen menjar...

Una altra de les actuacions a escala lo-
cal va ser l’aprovació del decret per apro-
var els serveis essencials municipals, que
va afectar bàsicament la Policia Local, la
brigada, l’alcaldia, la comunicació i l’ac-
ció social. Tothom a disposició i preparat
per fer aquella feina que fos necessària,

tots i totes a primera fila. I és ben cert
que s’han hagut de realitzar tasques i ac-
tuacions que mai no hauríem pensat i
que anaven més enllà de les seves fun-
cions. Com el fet que la brigada fes el re-
partiment dels lots de menjar o desinfec-
tés les zones públiques, o que la Policia
Local felicités la mainada els dies dels
seus aniversaris portant una mica d’il·lu-
sió als més petits. Des d’Acció Social es
va fer un esforç per poder donar resposta
a totes les peticions i necessitats que
anaven sorgint, des d’Alcaldia s’atenien
les trucades a la gent o l’organització del
voluntariat...

En el reconeixement que suposa la
Dracma de Roses no volem oblidar nin-
gú. Sabem que la llista és molt extensa:
treballadors de la residència d’avis, del
CAP, dels diferents cossos policials, del
mercat municipal, de les benzineres,
dels supermercats, de botigues d’alimen-
tació, de farmàcies, carnisseries, peixate-
ries, mestres, o els mateixos pares i ma-
res d’infants i adolescents.

Tots i totes les persones que des de
l’anonimat han contribuït en tot allò que
ha estat a les seves mans per fer front a la
difícil situació, treballant col·lectiva-
ment, reinventant-se davant cada nova
situació o problema i posant per davant
les necessitats dels altres.

A tothom qui aquells dies va treballar
per nosaltres, moltíssimes gràcies.

«En el reconeixement que suposa 
la Dracma de Roses d’aquest any 
2020 no volem oblidar ningú. 
Sabem que la llista és molt extensa»

«Va ser molt emotiu escoltar la gent i la
seva voluntat d’aportar, senzillament, allò
de què disposaven. Uns, el seu temps per
col·laborar en qualsevol actuació»

POSANT PER DAVANT LES NECESSITATS DELS ALTRES

OPINIÓ

Montserrat Mindan
ALCALDESSA DE ROSES  
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JAUME CUSÍ (ARXIU MUNICIPAL ROSES)

L’Ajuntament de Roses ha dedicat la Dracma a totes aquelles persones que, en l’estat d’alarma, van respondre de forma desinteressada.

CAMPANYA ESCOLAR  2020 - 2021
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La marxa aquàtica va sorgir al
nord de França, a les platges de
Normandia i Bretanya, i consis-
teix a caminar pel litoral a una al-
tura en què l’aigua arribi sota el
diafragma. L’activitat té caràcter
competitiu o social i es recomana
com un complement perfecte del
senderisme. Després de diferents
exhibicions de caràcter social i
d’entrar al circuit Aqua Walking
Tour amb la prova que es va dis-
putar a Roses l’any passat, la Fe-
deració d’Entitats Excursionistes
de Catalunya ha estat l’encarrega-
da d’apostar per la reglamentació
d’aquest nou esport.

A partir d’aquí neix el primer
Circuit Català de Marxa Aquàtica,
que entre les cinc parades tindrà
Roses, el 26 de setembre com a pe-
núltima trobada. La prova l’orga-
nitzarà el Centre Excursionista
Cabirols de Roses juntament amb
l’Associació Excursionista Roses.

Aquest esport ha arribat guiat
per la FFRP (Fédération Française
de la Randonnée Pédestre), pro-
vinent de França, i la mateixa fe-
deració francesa apadrina aquest
nou certamen, que arrencarà el 30
d’agost a Salou. El primer Circuit
Català de Marxa Aquàtica també
passarà per Creixell (13 de setem-
bre), Castelldefels (19 de setem-
bre) i, per acabar, Cambrils, el 4

d’octubre.
La Costa Daurada havia de ser

protagonista de la nova edició de
l’Aqua Walking Tour, dins un cir-
cuit internacional de l’especialitat
amb proves a França, Itàlia, Tuní-
cia i Turquia, però la Covid-19 ho
va aturar. La marxa aquàtica tam-
bé és molt coneguda a les platges
del País Basc o de la costa Verme-
lla.

Una activitat complementària
L’activitat es recomana com un
complement perfecte del sende-
risme tradicional i té l’objectiu de
reforçar les zones musculars i car-
diovasculars i el treball en equip,

ja que es realitza en grup. L’exer-
cici s’indica també per millorar la
postura corporal, el ventre pla i
l’exercici de braços. A més a més,
es destaca que no hi ha perill de
patir cap tipus de contusió en la
pràctica d’aquest exercici.

Els practicants de la marxa
aquàtica han d’anar equipats ha-
bitualment amb un neoprè i op-
cionalment poden utilitzar un
rem per poder mantenir l’equili-
bri. Les rutes es fan sobre itinera-
ris determinats que s’han identi-
ficat prèviament, en platges amb
poca fondària i en què no hi hagi
risc de causar un impacte am-
biental important.

MARXA AQUÀTICA

REDACCIÓ ROSES

Roses, quarta seu del Circuit
Català de Marxa Aquàtica
La cita serà el 26 de setembre, organitzada pel Centre Excursionista Cabirols

EMPORDÀ

Un exemple d’una prova de marxa aquàtica.

Dos jugadors del Roses Platja
disputaran durant un mes la lliga
portuguesa i la Copa d’Europa
d’aquesta disciplina. Es tracta  del
director de l’Escola, Dani Haro, i
el jove jugador de 18 anys Sulai-
man Batis, que han estat convi-
dats pel Natzarens Futbol Platja.

En declaracions a Vila de Roses,
Haro explica que «el projecte es va
fer amb l’objectiu que a mitjà i
llarg termini els nostres jugadors
locals poguessin arribar a jugar i
gaudir en un nivell amateur en
clubs de futbol d’escala nacional i
internacional». També afegeix
que «és el primer cop que un ju-
gador de la nostra escola ha estat

convidat a participar en aquestes
competicions internacionals,
però veient els nois que tenim a la
base de formació, hi ha moltes
possibilitats que això sigui un fet
totalment normal en un termini
de dos o tres anys».

I és que la sisena edició de l’Es-
cola de Futbol Platja d’enguany
funciona molt bé, malgrat que

«pensàvem que punxaríem quant
a la participació, ja que amb la
quantitat de jugadors inscrits
hem pogut fer fins a vuit equips:
un benjamí, un aleví, dos infantils,
dos cadets, un juvenil i un primer
equip sènior. Per tant, en lloc de
punxar hem pogut fet més equips
que mai», comenta el director de
l’Escola, Dani Haro.

FUTBOL PLATJA

REDACCIÓ ROSES

Dos jugadors de Roses seran a 
la Champions amb el Natzarens
Dani Haro i Sulaiman
Batis viatgen a Portugal
per disputar també, durant
un mes, la lliga portuguesa

El pescador de Roses José Anto-
ni González va guanyar la tercera
prova de l’onzena Lliga de Surf-
càsting del Club de Pesca Espor-
tiva Roses La Perola. La prova es
va celebrar a Sant Pere Pescador i
Gonález va vèncer gràcies als
1.995 kg de peix que va fer pujar
sobre la bàscula. En total van par-
ticipar-hi 27 dels 33 socis del club.

En segon lloc va quedar el jove
campió d’Espanya sub-21 del
2018 i plata en el Mundial de surf-
càsting de l’any passat, Sergi Gi-
ménez, amb un pes d’1.193 kg, i el
podi el va tancar Alejandro Soria
en capturar 653 grams de peix.

La classificació general l’encap-
çala Alejandro Soria (5 punts), se-
guit de José Antonio González (6
punts). La tercera posició (8
punts) la comparteixen tres pes-
cadors: Eloi Mora, Jaume Calpena
i Sergi Jiménez.

La peça més gran de la prova la
va capturar José Antonio Gonzá-
lez, un mabre de 522 grams que li
va permetre guanyar un trofeu i
un val de 20 euros en una botiga
de pesca.

PESCA

REDACCIÓ ROSES

El rosinc González s’endú
la tercera prova de l’11a
Lliga de Surfcàsting

El rosinc va fer pujar fins a
1.995 kg de peix a la bàscula
del certamen celebrat a
Sant Pere Pescador

EMPORDÀ

L’equip de la lliga de pesca de Roses La Perola.

La rosinca Anna Jòdar fa un salt
endavant a la seva trajectòria amb
el GEiEG Uni Girona, ja que la tem-
porada que ve jugarà amb el segon
equip, que milita a Lliga Femenina
2 (segona divisió). Jòdar encadena
dos ascensos consecutius, el de la
temporada anterior amb l’equip
de Copa Catalunya a Lliga Feme-
nina 2, i el de la temporada passa-
da amb l’equip de segona, que va
pujar a Pimera Catalana.

La base, que complirà la seva
dotzena temporada al club, des-
taca per la seva gran visió de joc i
per la seva eficàcia des de la línia

de tres punts, amb dos títols del
concurs de triples de l’All-Star a la
butxaca. «Competir a LF2 és una
oportunitat per seguir creixent
com a jugadora. Intentaré aplicar
allò que he anat aprenent al llarg
dels anys amb un nivell d’exigèn-
cia alt», comenta la rosinca en de-
claracions al club.

Jòdar, que va debutar a Lliga Fe-
menina 1 i a l’Eurolliga fa unes
temporades, compartirà vestidor
amb Laia Moya, també rosinca,
que la temporada passada ja va
ser un dels fonaments de l’equip.

BÀSQUET

REDACCIÓ ROSES

Anna Jòdar torna
al segon equip de l’Uni,
a Lliga Femenina 2

Compartirà vestidor amb
la també rosinca Laia Moya
per afrontar el segon any a
la categoria d’àmbit estatal

EMPORDÀ

La rosinca Anna Jòdar
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Suleiman Batis i Dani Haro en un entrenament.
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La pandèmia té l’ombra molt
allargada i, per aquest motiu, cal
avançar-se i prendre decisions.
Això és el que han fet a Roses
anul·lant el Carnaval 2021. Ha es-
tat el primer poble en fer-ho ofi-
cial i ara ja s’hi han sumat altres
poblacions amb molta tradició
carnavalera, com Sitges, Torelló i
Blanes. Un Carnaval no es fa en
una setmana, requereix molts
mesos de treball previ per donar
forma a la carrossa i crear la dis-
fressa. El consens, però, ha estat
total entre els integrants del Con-
sell de Carnaval i l’Ajuntament.
«No tenien sentit altres opcions,
tampoc posposar, i menys si vo-
lem seguir dins la línia d’una festa
de qualitat», reconeix el regidor
de Cultura i Festes, Eric Ibàñez.

Certa tristesa plana entre els in-
tegrants de les colles rosinques,
però també un sentiment de «res-
ponsabilitat». La colla local Fins
que ens fotin fora, amb més d’un
centenar de participants i mem-
bre del Consell, havia estat desig-
nada per ser els Reis del Carnaval
2021. L’any vinent celebraven els
seus primers deu anys. Albert Tor-
ra explica que «ja ho teníem coll
avall, ja que la situació sanitària fa
inviable reunir tres mil persones
aplicant poc les mesures de dis-
tància social». Fer les passades
amb mascareta tampoc ho veien
com una alternativa. Prendre la
decisió ara, diu Torra,  era vital, ja
que totes les colles comencen a
treballar en aquestes dates. En
això coincideix Ferran Prats, de la
colla Scargottins, el qual, malgrat
doldre-li, reconeix que no hi havia
cap altra sortida.

Miguel Muñoz, de la colla San-
tornem-hi i integrant del Consell
de Carnaval, afirma que aquells
dies «seran durs» però que era im-
possible deixar marge perquè,
després, el Carnaval resultant no

seria el que ells porten lluitant.
Allò que trobaran a faltar més són
les trobades prèvies, però «estem
preservant la salut d’un Carnaval
que ens ha costat molt de tenir».   

El Carnaval, però, també és un
motor econòmic, ja que dona fei-
na a molts creadors, ja siguin mo-
distes, pintors, fusters o ferrers,
que, amb l’anul·lació, veuen l’any
que ve molt negre, en alguns casos
amb zero ingressos. «Per a nosal-
tres, el Carnaval és una afició, però
aquestes persones viuen d’això»,
explica Ferran Prats molt sensibi-
litzat amb la situació.  

El pressupost, a Acció Social
Cal dir que les colles es mantenen
amb les quotes dels integrants.
També amb ingressos que fan du-
rant les barraques de la festa. El
cas de la colla Torracastanyes, de-
signats Reis Infantils 2021, és qua-
si únic perquè només fan servir
els guanys de barraques. Enguany
no tindran ni una cosa ni l’altra i,
a més, hauran de fer front a les
despeses que generen, per exem-
ple, els lloguers de la nau on es
guarden 23 carrosses, d’entre 980
i 1.200 euros. Com diu Muñoz, no
«seran uns mesos alegres» econò-
micament. Per ajudar, el regidor
explica que estan estudiant la pos-
sibilitat de mantenir l’ajuda eco-
nòmica, i fins i tot incrementar-la,
per al 2021, malgrat no fer-se la
festa. El que sí que ja s’ha decidit
és destinar el pressupost del Car-
naval, 125.000 euros, a l’àrea d’Ac-
ció Social per afrontar les neces-
sitats derivades de la Covid-19.

Algunes colles creuen que la
parada pot ser beneficiosa. La co-
lla Fins que ens fotin fora revisarà
el tractor i farà petites modifica-
cions a la carrossa, com també la
colla Santornem-hi, que es plan-
teja canvis en l’estructura de la ca-
rrossa. «Ho deixarem tot net i pre-
parat per començar amb empen-
ta», diu Torra. Miguel Muñoz va
més enllà: «Segur que el Carnaval
2022 serà molt bo perquè hi ani-
rem amb més ganes». 

L’anul·lació del Carnaval Roses 2021 genera
tristesa però també consens entre els rosincs
Roses s’ha convertit en el primer poble en fer l’anunci i ha decidit destinar el pressupost de la festa a fer front a la Covid

GERARD BLANCHÉ

Una de les colles que va

desfilar a la passada

d’aquest passat febrer.

INTEGRANTS DE COLLES LOCALS
EMPORDÀ

Seran uns
dies durs, i

més per als que 
fem la carrossa,
haurem d’anar-hi
ni que sigui 
a escombrar»

MIGUEL MUÑOZ
COLLA SANTORNEM-HI

EMPORDÀ

El Carnaval
és una

afició, una
diversió per a
nosaltres, però
molts creadors
viuen d’això»

FERRAN PRATS
COLLA SCARGOTTINS

EMPORDÀ

Ja ho
teníem coll

avall. Davant una
crisi sanitària tan
gran no pots fer-
hi res, preval la
responsabilitat»

ALBERT TORRA
COLLA FINS QUE ENS FOTIN FORA

EMPORDÀ

Som una
colla petita

i la majoria nens; 
estem molt
desil·lusionats
però l’any vinent
hi tornarem»

JORDI CANER
COLLA TORRACASTANYES

ROSES

Cristina Vilà Bartis

S
i hi ha una festa que
marca els rosincs,
aquesta és el Carnaval.
Pensar en un any,

doncs, sense aquesta cita al ca-
lendari serà dur perquè bona
part de l’activitat de l’any gira al
seu voltant. Ja no parlo de l’eco-
nomia, no. Parlo d’emocions, de
batecs. I és que per a tots aquells
que no hem crescut sota el seu
influx, només és una festa més,
però per a bona part dels rosincs
ha esdevingut, al llarg de dèca-
des, l’excusa quasi perfecta per
estrènyer lligams, relacions,
amors i desamors, tota una his-

tòria de vida per recordar.
Amics que reviuen mil i una

desventures d’aquelles mítiques
rues dels anys 60 i 70 on calia
córrer perquè la Guàrdia Civil
no t’atrapés. O les xargotades a
la Suf on tothom podia pujar a
l’escenari i fer el seu xou. Cert és
que el Carnaval ha anat perdent
aquell esperit, però ja fa anys
que els rosincs lluiten per recu-
perar-lo. Ho volen fer amb dig-
nitat i per això han decidit dei-
xar un any en blanc. Un any du-
rant el qual intentaran reforçar-
se i seguir treballant en aquest
projecte col·lectiu de futur.

OPINIÓ

Cristina Vilà Bartis
PERIODISTA

UN ANY EN

BLANC PERÒ

SENSE PARAR
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El parc aquàtic Aquabrava de
Roses és sinònim de diversió, lleu-
re i des de fa uns quants anys tam-
bé d’art, per les pintures murals
que cada cop van guanyant més
presència i notorietat dins les ins-
tal·lacions, gràcies a l’artista rosin-
ca Diana Taubin. 

Aquabrava fa cada any un gran
manteniment del parc, amb motiu
de la seva reobertura a l’estiu, i
inverteix en infraestructures per
a un confort més bo dels usuaris,
a més de desenvolupar noves
atraccions. La d’aquest any no va
poder inaugurar-se per la para-
lització d’obres pel coronavirus i
problemes de proveïment i tan-
cament de fronteres, entre d’altres,
que la pandèmia va ocasionar.
No obstant això, va obrir les seves
portes al públic amb la màxima
seguretat i amb l’al·licient de des-
cobrir-hi les noves decoracions
de Taubin.

L’artista  ha tornat a repetir
aquesta temporada l’experiència
d’embellir algunes de les atrac-
cions principals del parc aquàtic
Aquabrava de Roses, on va co-
mençar a treballar l’any 2016 per
renovar la imatge de les instal·la-
cions i dotar-les d’un caire artís-
tic.

Aquesta vegada Taubin ha re-
pintat completament el vaixell pi-
rata per a nens i després va fer una
renovació completa del Burguer,
(fast food) que està prop de les
atraccions infantils. «Com es trac-
ta d’una construcció gran i alta,
em vaig proposar donar-li una
imatge que mantingués el con-
cepte del restaurant de l’entrada
que vaig fer l’any passat, pintar
molta vegetació i ocells tropicals
molt acolorits, ja que el parc té
una vegetació exuberant en el
qual cada any s’agreguen noves
plantes», explica l’artista. A més,
el sector per a menjar on hi ha el
Burguer, està constituït per una
estructura de fusta amb columnes
també de fusta amb sostre de
quincha, que li dona un aspecte

molt tropical. «En tot el parc s’es-
colta el cantar dels ocells, que
contribueixen a generar una sen-
sació de trobar-nos en un lloc tro-
pical, per això els murs de la cons-
trucció es mimetitzen amb l’en-

torn, generant una continuïtat
espacial», destaca Taubin.

Llarga experiència
Diana Taubin està

especialitzada en
arquitectura i ur-

banisme, però
va debutar en la
pintura mural

amb el seu pare
quan tenia deu anys.

Des del 1988 ha realitzat
nombrosos frescos a l’Amèri-

ca Llatina i a Espanya. Els darrers
anys, ha treballat en diversos mu-
rals a França i aquest estiu repe-
teix l’experiència de decorar el
parc aquàtic Aquabrava de Roses.
Taubin valora especialment la
seva labor al parc: «Que la imatge
del meu treball estigui cada cop
més present a Aquabrava, cada
any amb més coses noves, m’om-
ple de satisfacció».

Com recorda Taubin, fer un
mural a Aquabrava era una aspi-
ració que tenia des que va arribar
a Roses, des de l’Argentina, l’any
2002, i l’any 2016 la va fer possible,
en fer una pintura a la piscina
d’ones infantil, al fons de la qual
va pintar la imatge espectacular
d’un vaixell enfonsat. Cada any
acostuma a repintar el que ha fet
l’estiu anterior per mantenir im-
pecable el resultat.

Entre els seus propers projectes
destaca una altra creació mural
que l’artista prepara a la  plaça del
carrer de la Llotja de Roses.

L’artista Laia Bedós explora el
món de les emocions a través de
diferents tallers de pintura que
han tingut Roses com a escenari
aquest estiu. «A partir del joc i de
la pintura, és més fàcil connectar
amb el món emocional, buscar el
benestar i gestionar el nostre món
intern», recalca l’artista. Les emo-
cions es traslladen a la Ciutadella

de la mà de l’artista  el 28 d’agost a
les set de la tarda, amb el taller
«Invisible o transparent».

Inscripció prèvia
Les inscripcions s’han de fer prè-
viament a l’Oficina de Turisme. El
preu de l’activitat és de 8 euros per
als adults i de 4 euros per als nens
de 4 a 12 anys. 

La proposta, que s’adreça a un

públic familiar, pretén construir
un relat sobre la timidesa i la visi-
bilitat. «Reflexionarem sobre
amagar-se o mostrar-se. Després
d’explicar el conte, farem dibui-
xos, una part dels quals desapa-
reixeran quan mirem a través
d’una pantalla... Seran dibuixos
que tindran parts invisibles i/o
parts transparents. Per amagar-se
o mostrar-se», relata l’artista.

REDACCIÓ ROSES

Laia Bedós construeix un relat entorn
del món emocional en un taller familiar

EMPORDÀ

Laia Bedós oferirà a la Ciutadella de Roses un taller familiar.
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Diana Taubin mostra una de les seves pintures més recents a Aquabrava.

Diana Taubin porta el tròpic a Aquabrava
L’artista decora i embelleix cada estiu les instal·lacions i les atraccions del parc aquàtic de Roses per potenciar-ne l’atractiu

GERARD BLANCHÉ

L’artista s’ha encarregat aquest estiu de repintar el vaixell pirata.

ROSES

Sònia Fuentes
Taubin ha pintat moltes
plantes i ocells tropicals molt
acolorits, d’acord amb la
vegetació exuberant del parc

L’artista està especialitzada
en l’art mural i ara prepara
una intervenció a la plaça del
carrer de la Llotja de Roses
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Divendres 4
Havaneres amb Port Bo  

 A les 22 h, a la plaça Frederic Rahola

Diumenge 6

Sortida Roses-Pla de les Gates-Montjoi

 A les 8 hores, a l’estació d’autobusos

Divendres 11

Audició de sardanes amb la cobla Sant Jordi-

Ciutat de Barcelona  A les 19 hores, a la pla-

ça Frederic Rahola. Acte gratuït però reserva

prèvia a www.rosescultura.cat i al teatre 

Dissabte 12

Sessió d’atenció plena durant la sortida del

sol  A les 06.45 h, a Punta Falconera

Diumenge 13

Cultura i benestar  A les 18 h, a la Ciutadella

Dijous 17
Visita matinal a les vinyes del cap de Creus 

 A les 10 hores, al Mas Marès. Preu: 8 euros

Dissabte 19

Concert de bols tibetans  A les 19 hores, a

l’església de Sta. Maria de la Ciutadella

Diumenge 20

3a Jornada Mar i Salut amb la presentació

del reportatge «La meva amiga la mar»  A

les 17.30 h, al Teatre Municipal.

Dimarts 22

Aproximació a Víctor Català a càrrec de Mi-

quel Martín  A les 19.30 hores, a la biblioteca

Dimecres 23

Conferència «El call de Girona» amb Jordi

Sagrera  A les 19 hores, al Teatre

Dissabte 26

«Locus Amoenus» amb Robin Townsend 

 A les 11 h, a la rotonda del port esportiu

Diumenge 27

Concert solidari Estem d’Acords per Càritas

 A les 18 hores, al Teatre Municipal

RECOMANEM CONCERT SOLIDARI A BENEFICI DE CÀRITES
El cor vocal empordanès Estem d’Acords ofereix el diumenge 27 un concert solidari per recollir fons per Càrites. 

La proposta cultural es farà al Teatre Municipal de Roses a partir de les 6 de la tardaAGENDA

CRONOLOGIA FOTOGRÀFICA DELS TREBALLS

Primers moviments de terres per recuperar la base. Aquest reg d’aigua permet arribar a la base enterrada.

FOTOGRAFIES DE JOAN FALGUERAS

Contenció de la part baixa per assegurar-ne l’estabilitat.

Es comença a percebre la geometria del baluard. Estat de les obres, la setmana passada. Imatge en 3D de com quedarà aquest espai en el futur.

El baluard de Sant Andreu, ubi-
cat a l’extrem nord de la Ciutadella
de Roses, comença a reviure. Des
del mes de març passat s’està
duent a terme la seva recuperació
amb l’objectiu d’aconseguir la vi-
sió en continuïtat del perímetre
poligonal i, també, permetre el
pas segur dels visitants pel camí
de ronda superior d’aquesta forti-
ficació renaixentista. Els treballs
tenen un pressupost de 592.044
euros i el projecte ve signat per
l’arquitecte Joan Falgueras Font,
el qual ja s’havia encarregat, entre
els anys 2010 i 2015, de la recupe-
ració de les casamates, antics ma-
gatzems del mateix baluard, per a
un ús pedagògic.

Aquesta és una obra important
que assumeix econòmicament
l’Ajuntament de Roses. Exterior-
ment, el baluard presentava un
aspecte «més ruïnós» que com es
va trobar, fa anys, l’interior, amb
les voltes explotades i caigudes
fruit de l’explosió dels magatzems
de pólvora per part dels exèrcits
francesos el 1795. Després arriba-
rien dos segles d’abandó. «Estava
esllavissat des del segle XIX, quan
va perdre el seu ús militar; pilots
de terra i runes caigudes sobre el
fossat», comenta Falgueras.
Aquest baluard, a diferència del
de Sant Jaume, que ja als anys 80
i 90 va ser recuperat, era l’únic que
quedava per desenrunar i conso-
lidar. El que dona a la façana de

mar, el Santa Maria, ja no existeix,
s’hi van aixecar xalets; el de Sant
Jordi, a l’oest, també està força
malmès, i el de Sant Joan es va
transformar el segle XX en una
mena de búnquer.

Els primers moviments, explica
Falgueras, han estat retirar uns
dos metres de terra esllavissada
sobre el fossat i desenrunar la part
baixa de l’exterior dels llenços, per
tal de sostenir els desnivells i les
estructures interiors. Com s’acon-
segueix, això? Doncs amb un mur
de formigó reculat que impedeix
noves esllavissades. És reculat
perquè, com apunta l’arquitecte,
«en el futur se li pugui donar el
mateix tractament d’acabat que el
de Sant Jaume» i així unificar cri-

teris. Amb aquestes actuacions, ja
ara, es pot començar a visualitzar
com era la geometria d’aquest
pentàgon fortificat.

La segona part d’aquests tre-
balls, que han tingut seguiment
arqueològic, afectarà la visita per
la cota alta de la muralla. «Fins

ara, la gent passava per on podia,
però no a prop de la muralla per-
què estava esllavissat», comenta
Falgueras. Aviat això serà història
perquè s’habilitarà una passera
–a voltes una mena de pont aixe-
cat i d’altres a peu pla– per la vora
de la muralla. «El visitant podrà
fer el recorregut per la vora del
pentàgon i adonar-se de la forma
concreta d’aquesta arquitectura»,
afegeix Falgueras, el qual reconeix
a l’Ajuntament rosinc la continuï-
tat en l’actuació a la Ciutadella, un
«solar extraordinari des del punt
de vista de document històric, un
monument a escala de país». Per
a ell, implicar-se en un projecte
com aquest, «amb professionals
tan rigorosos, és un plaer».

CRISTINA VILÀ BARTIS ROSES

Ressorgeix el baluard de Sant Andreu 
La seva consolidació i recuperació permeten visionar la geometria del monument i millorar-ne la visita pel perímetre interior

Aquesta és una obra
important que ha tirat
endavant l’Ajuntament amb
un pressupost de 592.042 ¤

Exteriorment, el baluard
presentava un aspecte 
«més ruïnós» que com es va
trobar, fa anys, l’interior
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La contra

@MohamedElAmrani

Mohamed

El Amrani

S
i alguna cosa ens ha en-
senyat la pandèmia és a
aprendre a renunciar.
No importa si la pèrdua

és gran o petita, és el moment
de relativitzar-ho tot i posar per
davant la salut col·lectiva des
del compromís individual. A
Roses aquests dies hem hagut
de posar en pràctica amb dolor,
però a la vegada amb un gran
sentit de la responsabilitat,
l’exercici de la renúncia. Per pri-
mera vegada i de forma inèdita,
s’ha anul·lat el Carnaval. Ni la
dictadura franquista, que va
amenaçar durant molts anys la
celebració del Carnestoltes, va
ser capaç d’aturar la seva orga-
nització. Roses va ser de les po-
ques ciutats que es va salvar de
la censura aconseguint camu-
flar la festa amb balls regionals i
folklòrics, permesos pel règim.
Ara, però, malauradament, un
virus invisible ha aconseguit pa-
ralitzar-ho tot.

Tothom sap les conseqüèn-
cies socials i econòmiques
d’aquesta decisió però s’havia
de fer. Si bé la situació epide-
miològica és incerta, anul·lar el
Carnaval amb tanta antelació
és coherent si tenim en compte
que és una festivitat que neces-
sita preparar-se amb temps.
Com ha explicat la mateixa al-
caldessa, Montse Mindan: «El
Carnaval és una explosió d’ale-
gria i festa i la culminació de tot
un procés que requereix molta
col·laboració». Una eclosió que
enguany haurà de viure del re-
cord de temps passats. Una al-
tra mesura que s’ha d’aplaudir
és el fet que l’Ajuntament hagi
decidit dedicar els 125.000 eu-
ros de pressupost del Carnaval
a mesures d’acció social per fer
front a les necessitats d’urgèn-
cia provocades a causa de la
Covid19. No és cap secret que
serà un hivern molt dur, ja que
venim d’un estiu que ha estat
desastrós per al sector turístic, i
on s’haurà d’estar més que mai
al costat de les persones més
colpejades per aquesta crisi
sense precedents. Per primera
vegada, Roses haurà de priorit-
zar el seny enfront la rauxa i la
disbauxa, per tornar amb més
força que mai l’any 2022. És en
els moments difícils quan s’ha
de demostrar solidaritat i capa-
citat de consens. Per això cal
agrair a totes les colles que ha-
gin pres una decisió valenta en
benefici de tothom. Visca el
Carnaval de Roses!

EL CARNAVAL
TORNARÀ

EM
PO

R
D
À

Una nova proposta per als més atents.
Si sabeu què és el que apareix a la imatge
i on es troba, ens heu d’enviar la resposta
amb les vostres dades al següent correu
electrònic: concurs@emporda.info. També
podeu respondre per correu ordinari al
SETMANARI DE L’ALT EMPORDÀ, avinguda Sal-
vador Dalí, 79, 17600, Figueres. 

Entre tots els participants que aconse-
gueixin encertar la imatge del concurs,
sortejarem un lot de llibres de Brau Edi-
cions. 

Si encerteu d’on és la imatge, podeu guanyar un llibre

concurs@emporda.info

CONCURS FOTOGRÀFIC

Centre públic del Departament d’Educació de la Generalitat de Catalunya
Ronda Sud, 3, 17600 Figueres (Centre de Formació Integrat Ferran Sunyer i Balaguer), 

tel. 972 51 21 24 • eoifigueres@xtec.cat

Cursos reglats d’alemany, anglès i francès,

nivells (1r a 5è) A1, A2, B1, B2. (Marc Europeu Comú de Referència

del Consell d’Europa) i Nivell C1 d’anglès i de francès.

- Preinscripció telemàtica del 31 d'agost al 3 de setembre 

(cursos de 1r a C1 i test de nivell si cal). www.eoifigueres.net 

Horaris de tarda: dilluns/dimecres o dimarts/dijous.

Franges de 16 a 18 hores i de 18.30 a 20.30 hores. 

Cursos semipresencials (alternant sessió presencial i per internet). 

Consulteu els horaris al web de l’escola. 

Cursos flexibilitzats (1 única sessió setmanal)

Cursos anuals de setembre a maig. Començament del curs el 28

de setembre de 2020. Acabament del curs el 19 de maig de 2021.

Exàmens oficials el mes de juny B1, B2 (alemany, anglès i francès) i C1 (anglès i francès).

Exàmens per a alumnes lliures el mes de juny B1, B2 (alemany, 

anglès i francès) i C1 (anglès). Convocatòria extraordinària al febrer

per a alumnes lliures de B1 i B2 (anglès).

Expedició de títol oficial de nivell bàsic (A2), intermedi (B1),

intermedi (B2), avançat C1.

Activitats culturals: Clubs de conversa, conferències, xerrades, 

projecció de pel·lícules en VO, cicle de cinema en VOS,

intercanvi transfronterer, campanyes de solidaritat, concessió de 

beques a l’alumnat, viatges i sortides culturals, exposicions, col·laboració

amb institucions de la comarca i amb entitats educatives culturals.

Escola Oficial d’Idiomes de Figueres curs

2020/21
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ECONOMIAACTUALITAT

La Iaeden i veïns de Cantallops
han guanyat el contenciós admi-
nistratiu que havien interposat
contra una granja de porcs situa-
da al municipi, coneguda com
Can Noguer. La sentència, segons
l’entitat ecologista, «posa en dub-
te la funció pública del departa-
ment d’Agricultura, Ramaderia,
Pesca i Alimentació de control de
legalitat i compliment de les con-
dicions mínimes de les granges
segons la normativa vigent».

La Iaeden i veïns de Cantallops
fa mesos que lluiten contra l’am-
pliació d’una granja que conside-
ren que té unes «condicions pès-
simes» i que «no compleix amb els

requisits de la llicència» per la
qual se l’havia autoritzat inicial-
ment. De fet, l’entitat fa temps que
insisteix en denunciar «la permis-
sivitat» de l’administració pública,
en concret del departament
d’Agricultura, en donar autoritza-
cions de les granges de porcí «sen-
se cap supervisió ni rigor».

Segons manifesten en el comu-
nicat, la granja denunciada, a to-
car del nucli de Cantallops, «in-
compleix les condicions míni-
mes» de la llicència ambiental
atorgada l’any 2008 i a més «havia
iniciat els tràmits d’una ampliació
de l’activitat existent de 720 porcs
per arribar a 1.222 caps».

El Tribunal Superior de Justícia
de Catalunya va dictar, també,
sentència sobre el contenciós en
el qual es va impugnar el control
ambiental practicat a la granja els
Noguers de Cantallops, segui-
ment que va servir per no declarar
la caducitat de la llicència.

REDACCIÓ CANTALLOPS

La Iaeden i veïns de
Cantallops tomben una
granja de porcs del poble

�Consideren que l’activitat
té condicions «pèssimes
i no compleix amb els
requisits de la llicència»

Castelló d’Empúries, l’Escala,
Llançà, Navata, Portbou, Roses i
Sant Pere Pescador han sumat
aquet estiu, a la seva oferta turís-
tica, el valor del seu patrimoni na-
tural per al gaudi de les activitats
a l’aire lliure. De fet, alguns
d’aquests municipis ja fa temps
que presenten el seu entorn na-
tural com a potencial turístic.
EmpordàLovers, de Navata, és la
marca comercial de la start-up Ex-
periències de Turisme Sostenible
SL, que dissenya les propostes per
conèixer la riquesa natural i cul-

tural de l’Empordà. El ventall és
ampli: 66 sortides, el juliol, l’agost
i la primera quinzena de setem-
bre, que apropen la diversitat na-
tural i cultural a prop de 800 per-
sones.

«Els ajuntaments van acollir bé
la proposta, coneixedors del tipus
d’activitat que aquest any busca-
ria el visitant», explica Xavi Diaz,
un dels responsables d’Empordà-
Lovers, que afegeix: «La nostra
principal activitat és la descoberta
de l’entorn  empordanès en bici-
cleta elèctrica de muntanya, però,
des del juny passat, també hem

incorporat altres disciplines, com
el trekking, el trail running i la
marxa nòrdica». Tant la gent del
país com els visitants trobaran en
les oficines de turisme aquesta
oferta d’oci al medi natural. 

Les sortides es fan principal-
ment els vespres, per a una dotze-
na de participants i amb una du-
rada de dues hores. Són activitats
dirigides per guies experts i conei-
xedors del territori, entre els quals
hi ha Àngel Amieva. Aquest figue-
renc, l’any 2012, va anar des de la
capital alt-empordanesa fins a
Pequín en bicicleta. 

MARC TESTART NAVATA

Set municipis potencien el seu patrimoni
natural amb noves activitats turístiques
�En l’oferta d’experiències a l’aire lliure han inclòs la bicicleta elèctrica, la marxa nòrdica i el trail running, entre d’altres

EMPORDÀLOVERS

Les activitats generen molt bon ambient.

Activitats d’aquest estiu
� Castelló d’Empúries
E-mountainbike
� L’Escala
E-mountainbike
Marxa nòrdica
� Llançà
E-mountainbike
Marxa nòrdica
�Navata
E-mountainbike

�Portbou
E-mountainbike
Marxa nòrdica 
�Roses
E-mountainbike
Marxa nòrdica
Trail running
� Sant Pere Pescador
E-mountainbike
Marxa nòrdica

EMPORDÀLOVERS

PRODUEIX LA TEVA PRÒPIA ENERGIA 

I OBLIDA'T DEL PREU 

ARA ÉS POSSIBLE

Crta. Nacional II- 1,4 17771 Santa Llogaia d'Àlguema Girona
C/ Vilallonga, 7-9 17600 Figueres  ·  Tel. 972 67 19 99 – saiga@saiga.es

Des de la més petita instal·lació per a autoconsum fins a qualsevol projecte lligat al teu negoci.

T’oferim: assessorament, realització i tramitació.

Les sortides a la 
natura són aptes 
per a diferents edats.

CUJEDA
Resaltado



ESPORTS Seguiu l’actualitat a través de la nostra web
Informació actualitzada diàriament 24/7

www.emporda.info 

COMUNICACIÓ

La nova normalitat ha condicio-
nat la pràctica de molts esports de
contacte o que es practiquen en
instal·lacions tancades. És en
aquest panorama on el senderis-
me es pot fer més fort que mai, ja
que les restriccions que s’hi po-
den aplicar són molt poques i el
risc de contagi, molt baix. Per
aquest motiu, la segona edició de
l’Alt Empordà Sea Walking no s’ha
suspès del 25, 26 i 27 de setembre,
ans el contrari, manté l’estructura
de l’any passat i, a més, incorpora
el tast de productes de quilòmetre
zero. En aquest sentit, Olga Saba-
ter, representant de l’organització
del certamen del Consell Comar-
cal de l’Alt Empordà, explica que
«quasi tots els festivals de sende-
risme ofereixen l’opció de tastar
productes de la zona per donar un
valor afegit a l’activitat física. L’any
passat vam creure oportú assegu-
rar-nos la part més de senderis-
me, però per a enguany ja vam de-
cidir ampliar l’oferta de l’activi-
tat».

La cita, que té la col·laboració
de l’Associació Empordà Turisme,
recorre sis rutes, repartides per di-
ferents zones de la comarca, i els
diferents parcs naturals del cap de
Creus, dels Aiguamolls i del Mont-
grí, les Medes i el Baix Ter, el PNIN
de l’Albera i les Salines o les zones
fluvials de la Muga. «Com que
preveiem que la meitat del públic
serà de fora la comarca, creiem
oportú repartir les activitats per tal
de promocionar tota la comarca,
la qual també allotjarà de manera
més repartida els participants»,
explica Sabater. El que també es
manté de la primera edició és la
vinculació amb el patrimoni cul-
tural que s’assoleix incorporant a
les visites diferents elements: des
de dòlmens representatius de la
cultura megalítica fins a esglésies
romàniques amb absis pintats o
búnquers creats per a la defensa
de la costa durant la guerra civil.

Les sis rutes, que utilitzen

trams de la xarxa Itinerànnia, a
més, es complementen, d’una
banda, pel que fa al nivell d’exi-
gència i dificultat, ja que «n’hi ha
de més complicades i n’hi ha de
més senzilles», diu Sabater. I, de
l’altra, amb la relació amb el mar,
ja que tres de les rutes tenen rela-
ció directa amb el mar, aspecte
molt important de la bellesa pai-
satgística de la comarca.

En l’edició de l’any passat es van
oferir sis activitats i totes menys
una es van dur a terme, amb un
total de 95 participants, que va su-
posar el 76% d’ocupació (el 63% si
comptem totes les activitats). La
meitat dels participants van venir
de fora de les comarques gironi-
nes i d’aquests, el 50% va pernoc-
tar en un establiment turístic de la
comarca. 

L’Alt Emprodà Sea Walking és
un esdeveniment que forma part
dels Festivals de Senderisme als
Pirineus, que es fan des de l’any
2016. Els festivals són onze pro-
postes d’entre dos i sis dies per a
la pràctica d’activitats de sende-
risme guiat amb la finalitat de do-
nar a conèixer territoris i patrimo-
nis associats al paisatge i a aquesta
pràctica esportiva.

MASCARETA La segona edició de l’Alt Empordà Sea Walking es podrà fer amb normalitat, però els participants no es podran deslliurar
de la mascareta, que ens acompanya des de fa setmanes. Ara bé, els grans paisatges, de mar i muntanya, compensaran qualsevol maldecap. 

En cap moment
hem dubtat si

fer-ho, al contrari,
hem ampliat l’oferta
amb els diferents tasts»

OLGA SABATER
ORGANITZACIÓ

SEA WALKING

Les rutes recorren diversos
parcs  de tota la comarca.

El senderisme com a
gran via d’escapament
La comarca viurà el 25, 26 i 27 de setembre la segona edició de
l’Alt Empordà Sea Walking, que incorpora el tast de productes km 0

FIGUERES

Ignasi Quintana
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LES RUTES
Les sis rutes recorren els
diferents paratges naturals
de tota la comarca: 

Prehistòria al capvespre
Divendres 25 (18 h)
Una visió sobre el golf de Ro-
ses i la plana empordanesa des
del cap de Creus. 

Contrast de paisatges
Dissabte 26 (9 h)
Caminada pel parc natural
del Montgrí fins arribar al port
de l’Estartit i retorn a l'Escala.

Vegetació de cap Ras
Dissabte 26 (11 h)
La vegetació del litoral està
adaptada a condicions extre-
mes, ambients salats i sequera.

De fora en vingueren
Dissabte 26 (16.30 h)
Visita al nucli històric de Vila-
nova de la Muga, l’església de
Sta. Eulàlia i les seves pintures.

El romànic del Baix Fluvià
Diumenge 27 (9 h)
Ruta circular pels nuclis de
Garrigàs per resseguir les esglé-
sies romàniques del Baix Fluvià.

Boscos de les Salines
Diumenge 27 (9 h)
Travessa per fantàstics bos-
cos de pi roig i fagedes, passant
per Mare de Déu de les Salines.

CUJEDA
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 El MI de Costa Rica Bryan Solano
es va imposar de manera ajustada en
la 21a edició de l’Obert Internacional
de Figueres Miquel Mas, que, dona-
des les circumstàncies de la Covid-19,
es va haver de disputar on-line. Ho va
fer amb 7,5 punts de nou partides, se-
guit pel GM i número 1 del torneig
Christian Bauer, i el MI Jesús Martín,
tots dos amb 7 punts. L’edició va
comptar amb 50 jugadors, i fins a 8
internacionals.

Escacs Bryan Solano
s’endú la 21a edició de
l’Obert Miquel Mas

EMPORDÀ

 El central figuerenc Zou Feddal ha
fitxat per l’Sporting de Portugal de la
Primera Divisió portuguesa, després
de jugar durant tres temporades al
Betis, al qual està molt agraït. Feddal,
de 31 anys, fitxa per quatre tempora-
des després que ja estigués a punt de
marxar al mercat d’hivern. El traspàs
ha estat per un valor d’uns tres mi-
lions d’euros. El Betis va acabar quin-
zè la campanya passada. 

Futbol Feddal deixa
el Betis i fitxa per
l’Sporting de Portugal

EMPORDÀ

 El lateral esquerre de Figueres Pep
Chavarria ha fitxat pel Saragossa, que
juga a Segona Divisió A. El jove de 22
anys prové de l’Olot i fitxa per quatre
temporades. Chavarria aportarà pro-
funditat, recorregut i solvència defen-
siva, tal com ha anunciat el club ara-
gonès, que també explica que el juga-
dor havia rebut moltes ofertes.

Futbol Pep Chavarria,
nou lateral esquerre
per al Saragossa 

EMPORDÀ

 El Club Bàsquet Adepaf Figueres i
el Club Bàsquet Castelló han creat si-
nergies per millorar plegats, a títol in-
dividual, però també per donar un
impuls al bàsquet de la comarca. Els
clubs col·laboraran amb dos equips
vinculats, un júnior i el sènior, a més
de crear un equip CEBA al poble cas-
telloní. L’experiència dels figuerencs
els donarà un cop de mà per recupe-
rar equips i revifar el bàsquet.

Bàsquet Adepaf i
Castelló creen sinergies
per millorar plegats

ADEPAF

 El davanter figuerenc Sergi Arranz
ha renovat dues temporades més
amb el Terrassa, equip de Segona Di-
visió B. Arranz és el màxim golejador
de l’equip, que ha estat a punt de pu-
jar a Segona A. És també l’onzena re-
novació de l’equip vermell. En la seva
cinquena temporada al club, Arranz
intentarà batre la segona posició de
màxim golejador de la categoria (15).

Futbol Sergi Arranz
renova pel Terrassa
dues temporada més

EMPORDÀ

 Mavercik Viñales no va sumar cap punt al Gran Premi d’Estíria 2020 després
que s’hagués de llançar de la moto quan es va quedar sense frens. El pilot de
Roses i Palau-saverdera ha sumat només 8 punts en les tres darreres curses. 

Motociclisme Viñales es queda sense frens i cau

YAMAHA MOVISTAR

 L’escalenc Valery Fernández ha estat seleccionat entre els 56 jugadors de la
preselecció de la selecció espanyola sots-21. El seu equip, el Girona, es va que-
dar a les portes de l’ascens a Primera Divisió un any després de baixar.

Futbol Valery, a la preselecció de la sots-21

EMPORDÀ

 L’equip femení de la Unió Esportiva Figueres incorpora per a aquest tempo-
rada l’extrem Alba González i la central Maria Vallejo. Amb els dos fitxatges, les
figuerenques ja són vint a la plantilla, amb deu renovacions i deu fitxatges.

Femení La UE fitxa Alba González i Maria Vallejo

UE FIGUERES

 Els dos equips sèniors del Fricafor Futbol Sala Vilafant van arrencar aquest
dilluns la pretemporada 2020-2021. En el cas del sènior A, el debut serà també
de categoria, a Divisió d’Honor Catalana, amb Jose García al capdavant.

Futbol Sala Els sèniors del Vilafant arrenquen

EMPORDÀ
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Augmenten els rescats
nn PORT DE LA SELVA. L’aposta pel turisme de proximitat ha 
disparat els rescats que han fet els Bombers a Catalunya 
des del juny. El cos ha fet 522 serveis, un 23% més en relació 
amb el mateix període de l’any passat, molts a la comarca. n

SEGURETATY

Els pescadors de Catalunya re-
bran fins a 5 milions d’euros en 
ajuts per les vedes dels anys 2019 
i 2020 després de l’aprovació del 
Departament d’Agricultura. Fi-
nalment, la Conferència Secto-
rial de Pesca ha donat llum ver-
da a la subvenció reclamada llar-
gament per la Direcció General 
de Pesca i Afers Marítims per re-
conèixer l’esforç del sector pes-
quer català que s’atura durant 
dos mesos. Pel que fa a l’Alt Em-
pordà, també n’arribarà una part 

M.Arranz/ACN l ROSES  
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Aproven 5 milions d’euros en ajuts als 
pescadors per les vedes del 2019 i 2020
Agricultura també 

ha donat llum verda a 

350.000 €  per pal·liar 

les pèrdues de l’estat 

d’alarma a les confreries

SUBVENCIONS. SECTOR PESQUER Y

d’aquests 4.679.194 euros (am-
pliables a 777.653 euros més) 
d’ajuts per a les embarcacions 
que practiquin la modalitat de 
pesca d’arrosegament, encercla-
ment o palangre. Seran uns ajuts 
que aniran bé al sector pesquer 
altempordanès, ja que aquest ha 
sofert una davallada important 
en la seva flota al llarg dels últims 
anys. El president de les confreri-
es de pescadors de Catalunya i de 
la de Roses, Antoni Abad, valora 
positivament les subvencions, tot 
i que detalla, a HORA NOVA, que 
«encara no han arribat i ja veurem 
quan arriben.» 

PARALITZACIÓ DE LA FLOTA. Si la 
pesca s’atura, l’economia del sec-
tor també. És per això que fa molt 
de temps que la Direcció Gene-
ral de Pesca i Afers Marítims de-
mana ajuts per a la veda, ja que 
aquesta acció forma part de l’es-

tratègia marítima de Catalunya i 

té l’objectiu de reforçar el sector 
pesquer com un dels puntals de 
l’economia blava catalana. És per 
això que el Govern català dema-
na al Ministeri el retorn del model 
descentralitzat de la gestió dels 
ajuts a les vedes ja que, segons 
ells, «el sistema actual no funci-
ona»

LA SITUACIÓ A LA COMARCA. Actu-
alment un dels ports pesquers 
quepreocupa més a la població 
és el del Port de la Selva que, a dia 
d’avui, té només dues embarca-
cions pesqueres. Abad treu ferro 
a la situació afegint que «tot i que 
en queden només dues, aquestes 
continuen treballant i es volen 
quedar allà, això vol dir que els 
va bé». Pel que fa als altres ports 
de la comarca, «a Roses hi ha poc 
menys d’una vintena de barques 
de pesca i a Llançà, set», explica 
Abad. 

LA COVID A LA PESCA. La pandè-
mia de la Covid-19 ha afectat tot 
el món i, evidentment, també la 
pesca. És per això que el Depar-
tament d’Agricultura va obrir les 
bases dels ajuts destinats a les 
confraries de pescadors conces-
sionàries de les llotges, per pal-
liar les pèrdues econòmiques de 
l’estat d’alarma per la Covid-19 i 
contribuir a mantenir la competi-
tivitat i els llocs de treball del sec-
tor. L’import de l’ajut és de 350.000 
euros per compensar el 80% de les 
pèrdues de recaptació de les llot-
ges pesqueres calcu- la-
d e s  c o m 
el 4% de la 
factura-
c i ó  e n 
prime-
r a ven-
d a  d e l 
1 4  d e 
març 

al 21 de juny de 2020.  Durant l’es-
tat d’alarma el sector pesquer 
també va patir de valent per po-
der desenvolupar la seva feina. 
Antoni  Abad explica que els pri-
mers dies els preus del peix  es 
van disparar perquè hi havia mol-
ta demanda i poca oferta, a més, 
una de les complicacions de les 
embarcacions va ser aconseguir 
el material sanitari i higiènic ne-
cessari. «Si als hospitals no teni-
en mascaretes ni guants, imagi-
na els pescadors... L’activitat es 
va reprendre de mica en mica, a 
mesura que aconseguien el ma-
terial», destaca. Llavors, quan to-
ta la f lota va sortir hi havia més 
oferta que demanda, ja que tots 
els establiments relacionats amb 
la restauració eren tancats i és on 
hi ha més volum de vendes, «per 
aquesta raó, després els preus 

van baixar i el peix anava més 
barat». Abad afegeix que 

ara «la balança s’ha 
equilibrat una mica, 
tot i ser una tempo-
rada curta i diferent, 

ja ho veurem al 
setembre». n

ÀNGEL REYNAL
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Durant aquest període de desescalada les oficines d’HORA NOVA
continuaran funcionant sense atenció al públic, fins a nou avís.

Podeu contactar amb nosaltres via correu electrònic:
publicitat@horanova.cat · administracio@horanova.cat · redaccio@horanova.cat

Pel que fa al setmanari, queda restablerta la distribució de
l’edició impresa tal com es feia abans del confinament.

Recordeu que podeu adquirir els exemplars d’HORA NOVA als punts de venda
habituals de premsa i revistes i també ens podeu seguir per les xarxes socials.

El projecte de l’aeròdrom de 
l’Escala no és ben vist per a tot-
hom. En Comú Podem (CatECP) 
va registrar una proposta de re-
solució demanant la retirada del 
projecte d’un aeròdrom privat, 
durant la comissió de Territori 
i Sostenibilitat, al Parlament de 
Catalunya. 

ERC ESCALA. En aquest mateix sen-
tit es posiciona el grup de l’opo-
sició del consistori escalenc. Des 
d’ERC, qui va demanar explica-
cions sobre el projecte al ple mu-

M.A l L’ESCALA
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El grup d’ERC l’Escala també 
diu «no a l’aeròdom» privat
Els Comuns van 

presentar una proposta 

de resolució per evitar 

que el projecte tirés 

endavant

POLÍTICA. COMISSIÓ DE TERRITORI I SOSTENIBILITATY

trems, «és fins i tot perillós tenir 
tants aeròdroms junts i, a més a 
més, on el volen ubicar és una zo-
na de corredor biològic que uneix 
dos parcs naturals», detalla. Des 
d’ERC l’Escala agraeixen el su-
port dels Comuns al Parlament 
amb la proposta. n

BASIILI GIRONÈSAERÒDROM PRIVAT. Corredor biològic on es vol contruir

El Consell Comarcal de l’Alt 
Empordà i els ajuntaments de 
Castelló d’Empúries, l’Escala, 
Figueres, la Jonquera, Llançà 
i Roses, juntament amb les as-
sociacions de comerç de la co-
marca, preparen una campanya 
de dinamització comercial per 
donar més visibilitat als comer-

Redacció l FIGUERES  

nn

ços i empreses productores ar-
tesanals. La campanya comen-
çarà el novembre i té l’objectiu 
de crear aparadors singulars a 
partir de productes de proximi-
tat en espais on no seria habitual 
veure’ls, en tot moment acompa-
nyats d’imatges del territori. Hi 
poden participar tots els comer-
ços de  peu de carrer i les empre-
ses productores de la comarca. n

‘L’Empordà als aparadors’ 
per unir comerç i producció

COMERÇ. DINAMITZACIÓ ALS ESTABLIMENTSY

ACTIVITATS. Si la situació ho permet, es faran visites o tastos, entre altres COMERÇ F.

Y BENESTAR ANIMAL

El consistori fa un 
donatiu de pinso
nn L’Àrea de Benestar Animal de 
l’Ajuntament de Llançà ha com-
prat sacs de pinso per a gats a 
una de les botigues del municipi 
especialitzada en animals i han 
estat entregats al president de 
l’associació Amics dels Animals 
de Llançà, Àngel Peña .
[Foto: Aj.Llançà] n

Y MILLORES

Adapten l’accés a la 
llar d’infants 
nn  La llar d’infants municipal 
Passeig de les Oques de Castelló 
d’Empúries s’ha hagut d’adap-
tar a les mesures de la Covid-19 
i  enguany l’entrada serà per la 
porta del jardinet, on aprofita-
ran també per fer-hi un jardí de 
sensacions amb flors aromàti-
ques i culinàries, per exemple.  n

nicipal, diu «no a l’aeròdrom», tal 
com detalla la seva portaveu, Et-
na Estrems. «No volem un aerò-
drom aquí, ja que l’oferta està més 
que completa». I és que a prop hi 
ha l’aeròdrom de Viladamat, Alt 
Empordà, i el de Pals, Baix Em-
pordà. D’altra banda, segons Es-
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El Servei d’Atenció al Ciutadà 
(SAC) de l’Ajuntament de Roses 
ha incorporat un nou sistema 
d’atenció basat en la concerta-
ció de cita prèvia, així  s’evita-
ran les cues i esperes de les per-
sones usuàries per a realitzar 
els seus tràmits. La nova moda-
litat funcionarà en paral·lel al 
sistema d’atenció tradicional, 
de manera que les persones 
que no puguin esperar a la data 
de cita puguin continuar per-
sonant-se al servei en l’horari 
habitual. El sistema ofereix mi-
llores, a la comoditat i a l’elimi-
nació del temps d’espera, com 
pel que fa a l’eficàcia del servei, 
ja que el sol·licitant pot ser in-
format en el mateix moment de 
concertar la visita, ja sigui te-
lefònicament o via web, sobre 
quins requisits o quina docu-
mentació li caldrà aportar en 
el moment d’anar a les oficines 
per realitzar la seva gestió.n

Redacció l ROSES

nn

TRÀMITS. CONSISTORIY

Nou sistema de 
cita prèvia per 
evitar cues al Servei 
d’Atenció al Ciutadà

Roses i Sant Pere Pescador són 
dos dels municipis altemporda-
nesos que són dins les 27 desti-
nacions on l’Agència Catalana 
de Turisme impulsa la campa-
nya estiuenca de turisme famili-
ar. Aquesta iniciativa de promo-
ció respon a una de les prioritats 
del pla de màrqueting turístic de 
Catalunya, que identifica el tu-
risme familiar com un dels pro-

Redacció l ROSES

nn

ductes prioritaris en l’estratègia 
turística catalana.

AMB MAINADA. La campanya està 
pensada pels mercats català i es-
panyol, i es fa través de mitjans 
digitals i xarxes socials. Es ba-
sa en la nova pàgina web de tu-
risme familiar catalunya.com, 
que s’ha dotat de  contingut ins-
piracional i experiencial pensat 
especialment per a les famílies 
amb mainada. n

Potencien el turisme 
familiar a l’Alt Empordà

PROMOCIÓ. PLA DE MÀRQUETINGY

PLATJA DE ROSES. Durant aquest estiu. ÀNGEL REYNAL

L’Ajuntament de Roses i el 
Consell del Carnaval de Roses ja 
ha anunciat que l’any 2021 la vila 
no celebrarà la tradicional festa 
del Carnaval a causa de la pandè-
mia. És per això que la partida de 
125.000€ que s’inverteix en la ce-
lebració (exceptuant una petita 
part que podria reservar-se per a 
la realització d’alguna activitat si 
l’evolució de la Covid ho permet) 

Redacció l ROSES
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El pressupost del Carnaval 
anirà a l’àrea d’Acció Social

PRESSUPOST. CANVIS EN LA PARTIDAY

es destinarà  a l’àrea d’Acció So-
cial.  Tots els recursos econòmics 
que deixin de dedicar-se a l’edi-
ció del Carnaval 2021, es dedica-
ran a fer front a necessitats soci-
als de veïns i veïnes del munici-
pi. Actualment el consistori està 
treballant en el pressupost 2021 i, 
amb aquesta decisió, el poble po-
drà destinar més recursos a miti-
gar les conseqüències de la crisi 
econòmica i social provocada per 
la Covid-19. n

SUSPENSIÓ DE LA FESTA. Aquest 2021 Roses no farà el Carnaval ÂNGEL REYNAL
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la
xarxa

Qui som? Com pots
coŀlaborar?Què fem?

La Xarxa està formada

per persones vinculades

a entitats i moviments

socials de la comarca

que ens hem organitzat

per donar resposta a les

mancances materials

que hem detectat entre

veïns i veïnes durant

l'emergència sanitària

del Covid-19.

Distribuïm aliments i

productes essencials a

persones i famílies de la

comarca que no tenen

garantides aquestes

necessitats. Preparem

aquestes demandes,

recollim donacions

econòmiques per realitzar

les compres, recollim

donacions de productes i

fem front altres necessitats

bàsiques que puguin sorgir.

Portar aliments a les

diferents recollides que

estem fent per la comarca

i que anunciem a les

nostres xarxes socials.

Fer una donació

econòmica al compte

ES15 3058 0990 2727 5943

0963

Si vols ser voluntari/a

envia un correu a 

Si vols col laborar pots:

      laxarxaaltemporda@gmail.com@laxarxaaltemporda @laxarxa_altempLa Xarxa Alt Empordà

Y YEDUCACIÓ. ESCOLA MOSSÈN JOSEP MARIA ALBERT - ZER EMPORDÀ EDUCACIÓ. ESCOLA POMPEU FABRA

Cistella millora les instal·lacions de l’escola
nn L’Ajuntament de Cistella ha dut a terme diferents accions a l’escola durant l’estiu, com 
ara millorar el pati,  pintar el magatzem, arranjar el sorral, adequar el galliner, prepa-
rar el sòl de l’hort, instal·lar un nou timbre, revisar, netejar i desinfectar totes les instal-
lacions seguint les mesures sanitàries vigents i el Pla d’Obertura. [Foto: escola Cistella] n

Renovació d’espais de cara al nou curs escolar 
nn L’Àrea d’Ensenyament de l’Ajuntament de Llançà ha impulsat millores al centre 
educatiu com ara la renovació d’aixetes, la instal·lació d’un nou sistema d’alarma 
d’emergència, la instal·lació de barres antipànic al primer pis i de piques rentamans 
a quatre aules, a banda de la reparació de l’espai de jocs infantils [Foto: Aj.Llançà] n

Els Bombers alerten sobre 
l’augment de rescats que ha fet el 
cos d’emergències a Catalunya 
des del juny d’aquest 2020. Se-
gons les xifres, en els últims dos 
mesos i mig han efectuat  522 ser-
veis, que suposen un 23% més 
amb relació al mateix període de 
l’any passat. Aquest increment ha 
fet que l’acumulat de l’any sigui 
superior al 2019, tot i que durant 
el confinament se’n va registrar 
un descens. El sergent del Grup 

Redacció/ACN l ROSES  
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Aquest estiu s’han disparat els rescats 
que han fet els Bombers arreu del territori
Des del cos 

d’emergències vinculen 

l’augment de rescats a 

l’aposta pel turisme de 

proximitat

EMERGÈNCIES. ES CALCULA QUE S’HAN EFECTUAT UN 23% MÉS DE SERVEIS QUE L’ANY PASSATY

ALMADRAVA. Rescat d’un jove accidentat a Roses BOMBERS PUNTA DE LA CREU. El jove va ser traslladat al CAP de Llançà AVPC

de Recolzament d’Actuacions Es-
pecials (GRAE) dels Bombers, Al-
fons Esterlich, vincula l’augment 
a la decisió de moltes famílies de 
passar les vacances a Catalunya 

i a l’aposta pel turisme de proxi-
mitat.  Detallen que la majoria de 
serveis han estat a la muntanya, 
tot i que creixen també les actu-
acions en  rius, gorgues i camins 

de ronda. I és que, de fet, només 
durant el cap de setmana, a la co-
marca altempordanesa han efec-
tuat més d’un servei de rescat. 
Dissabte els Bombers van resca-

tar un jove ferit a l’Almadrava i 
diumenge, dos joves, per separat, 
al Port de la Selva i, finalment, un 
altre rescat a Portbou, tots ells jo-
ves i ferits del peu o la cama. n
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Converses
empordaneses Juan Jesús Aznar

PERIODISTA

La penúltima vegada que vaig 
participar en un esdeveniment 
cultural, dies abans del confina-
ment, va ser a l’activitat cultural 
«Març de Paraules». A la bibliote-
ca de Roses, en Toni Martínez va 
ser el moderador d’un matí en el 
qual alguns autors parlaven dels 
seus llibres i la seva passió per es-
criure i llegir.

Ens havíem citat a la seu de 
l’àrea de cultura de l’Ajuntament 
de Roses. Puntualment comen-
cem la nostra conversa, que s’ini-
cia amb una resposta del meu 
interlocutor pensada per enda-
vant.

Ets llicenciat en Història de l’Art i 
vas tornar a Roses, amb la qual co-
sa poques sortides tenies
T.M.  Pertanyo a aquestes prime-
res generacions de fills d’emi-
grants que vam poder anar a la 
universitat. Els meus germans de 
seguida es van posar a treballar. 
Jo vaig poder estudiar. He viscut 
tota la meva vida a Roses, però de 
jove notes sempre el desarrela-
ment.

Tu ets de Beas de Segura?
T.M.  De Campo Redondo, que és 
un poble molt petit, d’uns 50 habi-
tants, prop de Beas. El meu barri 
va ser el Matadero, a la plaça Pep 
Ventura de Roses. Quan tornes a 
Roses després de la universitat, 
sents que et falta alguna cosa. Lla-
vors crees això que et falta. Així va 
néixer l’associació Baruch Spino-
za, que xocava molt perquè tenia 
el nom d’un filòsof. El primer que 
vam fer va ser una revista, bé, un 
fanzine que fèiem amb fotocòpi-
es. Es deia La Veu del Caos. I, des-
prés, vam començar a fer la revis-
ta Deriva, de la qual vam publi-
car deu números. Era una revista 
contracultural.

L’interrompo perquè li vull pre-
guntar sobre els seus companys 
d’aventura: segueixen al poble? 
N’han marxat? Què fan? On viuen?
T.M.  Curiosament gairebé tots 
han marxat. Suposo que per mo-
tius vitals i per feina. Gairebé tots 
els meus companys s’han dedi-
cat a la docència. Jo vaig comen-
çar a treballar a la biblioteca i ara 
a l’Ajuntament...

nn

Entre una mar de llibres

Torno a preguntar-li, amb la in-
tenció de saber-ne una mica més, 
sobre el seu pas per la biblioteca.
T.M.  A la biblioteca vaig treba-
llar-hi dos anys i mig, gairebé tres, 
i era una feina que m’encantava. 
Vaig deixar la biblioteca per a de-
dicar-me a l’ensenyament. I, des-
prés, va ser un desastre!

Comenta detalladament el seu 
desencantament després del seu 
pas per l’ensenyament; no va ser 
un desengany per transmetre co-
neixement, la seva desil·lusió va 
ser amb la burocràcia i les políti-
ques que es practiquen a l’educa-
ció reglada.

Li comento un treball que ell fa: 
el club de lectura. Vull incidir en 
aquesta experiència vital de la 
lectura.

Comences aquesta activitat en la 
teva etapa de bibliotecari?
T.M.  No. El club de lectura el co-
mencem quan fem l’Associació 
Baruch Spinoza.

Com està plantejat el club de lec-
tura?
T.M.  El club de lectura ha passat 
per moltes etapes. Quan vam co-
mençar érem tres o quatre. Des-
prés es va anar expandint. Va ve-
nir més gent. Ara som uns quinze 
o vint. Tenim un grup molt fidel. 

gar. Com et deia abans, el club el 
fa la gent, hi ha els que porten les 
seves anotacions i depèn del lli-
bre poses l’accent en l’estructu-
ra, en la seva trama i, en moltes de 
les lectures, acabes llegint frag-
ments que són espectaculars.

Toni es deté en el seu comentari 
sobre els textos llegits. Pausa que 
aprofito per a recomanar-li un lli-
bre: El infinito en un junco, d’Ire-
ne Vallejo.

Després de la recomanació, 
passem a conversar sobre la se-
va feina com a tècnic de cultura 
de l’Ajuntament de Roses. Previ a 
la seva resposta, li exposo la me-
va visió personal sobre la cultura.

Quina és la teva visió de la cultura 
des de Roses?
T.M.  La cultura sempre la veig a 
través d’una anàlisi comparati-
va, per exemple, amb llocs com 
Olot i Banyoles, que sempre han 
tingut una tradició cultural. A Ro-
ses sempre hi ha hagut diferents 
grups culturals i, per això, la cul-
tura ha estat d’un color o un altre, 
però sense mantenir contacte. No 
hi ha cohesió. Això ve determinat 
per la mena de població. Roses és 
un municipi que creix a partir del 
turisme, sobretot, a partir dels 
anys seixanta, una societat cre-
ada a borbollons, amb gent im-

migrant que necessita un temps 
per a consolidar-se i formar part 
d’aquesta comunitat. I la idea 
aquesta de comunitat és molt 
complicada en poblacions turís-
tiques. Costa molt més la cultura. 
L’has d’arrelar.

Estem asseguts davant d’una 
taula de reunions, per tant, allar-
gada. En Toni s’asseu en una can-
tonada i jo en un dels seus late-
rals. L’habitació dona a un petit 
pati interior que permet que la 
llum solar il·lumini l’espai sense 
encegar, i ens permet la distensió 
de la paraula. Toni embasta el seu 
discurs citant a la filòsofa Mari-
na Garcés.
T.M.  Marina Garcés diu que el tu-
risme s’ha d’emmarcar en el sec-
tor primari. Porta molt de guany, 
però, també, esgota la societat 
que s’hi dedica i ens fa veure una 
cosa interessant: el turisme gene-
ra riquesa, però t’indueix a pen-
sar que pots guanyar diners amb 
tot. Ara es parla molt d’una ente-
lèquia: el turisme cultural. Porta-
rem més gent a través de la cultu-
ra i guanyarem més diners.

Conforme elabora el seu discurs 
i es despulla de tota prevenció, en 
Toni Martínez va exposant tot 
allò que entén per cultura.
T.M.  La cultura brolla per si ma-
teixa. Mira, quan vam fer l’exposi-
ció de Jaume Turró, hi havia mol-
ta gent de nivell cultural alt, teni-
en quadres d’aquest pintor... Ara, 
qui d’aquestes persones d’alt po-
der adquisitiu té un quadre a ca-
sa seva?

Parlem, breument, del perfil de 
l’empresari turístic i decidim tor-
nar al tema que ens ocupa: la cul-
tura.
T.M.   La gent que pot donar suport 
a la cultura no ho fa.

Tornem a associar cultura i edu-
cació.
T.M.  En moments de crisi profun-
da i de transició, en un temps, 
en el qual un corralito pot aca-
bar amb els teus estalvis, la cer-
ca de coneixement, d’experièn-
cia, de tot el que et pugui enriquir 

«Pertanyo a 
aquestes primeres 
generacions de 
fills d’emigrants 
que vam 
poder anar a la 
universitat»

«Me’n recordo fantasiejant amb arribar algun dia a llegir-me una enciclopèdia sencera i saber-ho tot».
(Joe Brainard, en el llibre Me’n recordo).

Y  continua a la pàgina següent

El club de lectura depèn de la gent 
que ve. Nosaltres llegim un lli-
bre. Fem una petita introducció 
de l’autor i de la seva obra, però 
després ens centrem en el llibre 
que estem llegint. Per què? Per no 
acabar parlant de la literatura en 
general, cosa que passava moltes 
vegades. I, no era això. Ens cen-
trem en el llibre per evitar diva-
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és més necessari que mai. Hi ha 
altres coses que potser no servi-
ran de res, en canvi, la cultura et 
pot servir com a arma. La cultu-
ra entesa com a pensament crític 
ajuda a no tenir una única ma-
nera d’entendre la vida.  T’ajuda 
contra una visió única de les co-
ses, perquè l’altra opció és el fa-
natisme.

Sempre que se’n parla, el pen-
sament transporta a les paraules 
d’un tema a l’altre. I, quan els in-
terlocutors estan segurs dels seus 
pensaments i de les seves parau-
les, sempre, o gairebé sempre, re-
condueixen les seves paraules pel 
camí iniciat.
T.M.  Deia Shakespeare que l’uni-
vers cap en una closca de nou. 
Necessitem personatges com 
Vázquez Montalbán en aquests 
moments de canvi. Treballant 
aquí, a l’Ajuntament, penses a or-
ganitzar des de dalt algun esde-
veniment, però allò interessant 
seria que l’activitat cultural nai-
xés des de baix, des de l’arrel i que 
tu tinguessis la visió de reconèi-
xer-la i potenciar-la.

Amb esperança, afegeix:
T.M.   A mi m’encantaria que això 
passés.

I, per què no passa això?
T.M.  No té lloc entre joves. Però 
sí en altres nivells. Per exemple, 
s’han creat associacions com Plo-
mes d’aigua, de gent que també 
participa en el club de lectura i 
que funciona com a taller literari, 
i DICREA, enfocada a temes artís-
tics. El problema és que aquest ti-
pus d’associació no es crea en àm-
bit juvenil... El que nosaltres vam 
fer amb la nostra associació.

Li comento el desencantament 
d’uns joves que saben que el món 
està canviant i que creuen que les 
eines que els adults els hem donat 
per a enfrontar-se a aquest món ja 
no serveixen.
T.M.  Si a tu t’agrada i tu ho creus, 
això és el que a mi m’agradaria 
que passes. La cultura, com la vi-
da, sempre s’obre camí...

Conforme es desgrana el pensa-
ment, s’imposa l’esperança.
T.M.  La cultura obre camí. Aquí hi 
ha grups de hip hop en els quals 
els xavals fan els seus vídeos. La 
cultura neix per altres llocs.

En Toni assenteix mentre  es-
colta. Ho fa amb la seva expres-
sió no verbal i emetent un so ono-
matopeic, abans de respondre el 
meu al·legat amb paraules asse-
nyades.

T.M.  El model està obsolet. Crec 
que això està clar. L’única cosa 
que aporta la pandèmia és visu-
alitzar com de fàcil seria fer això 
o allò. S’estan provant coses que 
poden anar bé... Crec que el pro-
blema és visualitzar si anem a un 
sistema totalitari per a imposar 
els canvis o mantenim el siste-
ma democràtic. Recordo alguna 
conferència de César Rendueles 
en la qual s’exposava que el pro-
blema no era Vox, aquest partit 
és una cosa anecdòtica, mira al 
passat i com mira al passat no és 
una amenaça per al futur. El pro-
blema serà si la gent veu que, per a 
controlar la societat, una estruc-
tura totalitària ho té més fàcil que 
una democràcia.

El desvetllament per la cultura 
ens ha portat a la política i aques-
ta ha aconseguit que consumim 
el temps que teníem per a aquesta 
conversa. En Toni té una reunió i 
jo un compromís familiar. Sortim 
junts de l’edifici que alberga els 
departaments d’educació i cul-
tura. Caminem junts pels carrers 
de Roses.

Per a concloure, ho faré amb 
unes paraules del meu interlocu-
tor que subscric totalment:
T.M.  Hi ha un món que es descom-
pon i necessitem un pensament 
crític. n

Y  ve de la pàgina anterior
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ge
nt nn ROSES.  La campanya d’estiu «Òmnium en ruta» ha passat aquest cap de setmana 

per la comarca de l’Alt Empordà. En concret s’han efectuat tres aturades:  el divendres 
21 d’agost a l’Escala, el dissabte 22 a Figueres i el diumenge 23 a Roses.

L’equipament mòbil que acompanya la iniciativa consta de tres mòduls:  un escena-
ri, una furgoteca –o camió de cuina sobre rodes– i una graderia per al públic, on s’han 
pogut garantir en tot moment les distàncies de seguretat entre els assistents. A les tres 
poblacions es va fer la presentació de Les amistats traïdes amb la presència del seu 
autor, David Nel·lo. Seguidament hi havia un col·loqui on participava Marcel Mauri, 
acompanyat d’un altre convidat. En el cas de Roses, va ser la periodista Pilar Rahola, 
qui va acompanyar el vicepresident de l’entitat, en un esdeveniment presentat pel pe-
riodista Carles Pujol Aupí [Fotografia: Daco]. n

La campanya d’estiu «Òmnium en ruta» fa 
tres parades a la comarca de l’Alt Empordà

APUNTS PER A UNA HISTÒRIA DEL TURISME A LA COSTA BRAVA NORD (i 4)SOCIETAT

Josep M. Bernils l FIGUERES

Acabem el nost re recor-
regut per la Costa Brava 
Nord pel vessant sud de la 

badia, és a dir, centrant-nos en 
Sant Pescador, Empúries i l’Es-
cala. La presència dels grecs, 
primer, i dels romans, més tard, 
a Sant Martí d’Empúries, ha do-
nat un empremta històrica i ben 
singular al litoral empordanès. 
D’alguna manera, ells van esde-
venir els primers turistes, fa més 
de 25 segles (les referències més 
antigues daten del segle VI aC), 
o si més no, les primeres civilit-
zacions que van ser atretes pels 
encants d’aquest territori. Segles 
més tard, Empúries continua es-
sent la carta de presentació de 
l’Escala i, fins i tot, de bona part 
de la comarca. 

És evident que les ruïnes –que 
reben uns 150.000 visitants en un 
any de turisme i visites convenci-
onals–, les platges de la zona i el 
mateix nucli urbà de l’antic mu-
nicipi de Sant Martí d’Empúries 
donen una personalitat a tot l’en-
torn digna de ser venuda, turísti-
cament parlant, però sense que 
això vulgui dir que molta gent 
identifiqui que una cosa no té res 
a veure amb l’Escala o que fins i 
tot –això ja és més greu– es pensi 
que el conjunt històric de les ruï-
nes es troba situat al municipi de 
Castelló d’Empúries.

La celebració dels Jocs Olímpics 
de 1992 van ser l’excusa perfec-
ta per dinamitzar aquell indret i 
enaltir els seus atractius ances-
trals. Es va millorar la platja i tot 
el seu entorn –amb l’anècdota de 
les fustes del passeig que es van 
canviar, per malmeses, al cap de 
poc temps de ser inaugurat–, es 
van millorar els accessos i, tot i 
que completat amb posteriori-

Grecs i romans es van establir a Empúries, un indret que ha donat personalitat a la comarca

Un litoral ‘descobert’ fa 25 segles

L’ESCALA. El fotògraf Joan Lassús va captar el desenvolupament turístic FONS MASLE

Y ELS JOCS OLÍMPICS

VAN SER L’EXCUSA PER DINA-
MITZAR EMPÚRIES I ENALTIR ELS 
SEUS ATRACTIUS ANCESTRALS

Y EL TURISTA DE L’ESCALA

TOT I LA SEVA PROCEDÈNCIA 
D’ORIGEN MOLT VARIAT ÉS MOLT 
FIDEL AL POBLE

tat, es va arranjar tot el nucli antic 
del poble. A tot això cal afegir-hi 
la nova empenta donada al Mu-
seu d’Arqueologia i a les  excava-
cions, de forma intensa fins al dia 
d’avui. L’arribada de la flama pro-
cedent de Grècia va ser 25 segles 
més tard, per tant, l’inici d’una 
nova etapa per a Empúries.

SANTE PERE PESCADOR. A diferèn-
cia de Castelló d’Empúries, el 
seu municipi veí, a la banda sud, 
Sant Pere Pescador, ha fet pràc-
ticament compatible l’agricul-
tura amb el turisme. Als anys 60 
es comencen a construir els pri-
mers càmpings en el terme muni-
cipal, un fenomen que ha carac-
teritzat des d’aleshores el turis-
me al poble. Pel que fa a segones 
residències o apartaments, la si-
tuació ha quedat gairebé estan-
cada des de fa temps. Els esports 
nàutics al Fluvià, el Parc Natural 
dels Aiguamolls i altres atractius 

Pel que fa a la fidelitat dels cam-
pistes, tot i que és menor a la del 
sector hoteler i, lògicament, al de 
les segones residències, la bona 
qualitat de les instal·lacions i els 
serveis que s’ofereixen a Sant Pe-
re Pescador fan que molta gent 
repeteixi any rere any. Es dona 
la circumstància que moltes fa-
mílies ja encarreguen la matei-
xa parcel·la i es posen d’acord 
amb els seus veïns –que ja han es-
devingut amics amb els pas del 
temps–de cares a tornar a estar 
junts la temporada següent. I és 
que a Sant Pere troben l’atractiu i 
la tranquil·litat d’estar a primera 
línia de mar, sense la pressió de 
trobar-se al mig d’un gran centre 
turístic.

L’ESCALA. Possiblement, aquest 
municipi el podríem definir, tu-
rísticament parlant, com la sínte-
si del litoral empordanès. Ofereix 
una gran platja al costat de peti-

tes caletes i fins i tot penya-segats 
–a la mítica cala Montgó–, atrac-
tius artístics i culturals junta-
ment amb una desorbitada cons-
trucció de xalets i fins i tot blocs de 
pisos a primera línia de mar. Un 
municipi, en definitiva, que ja va 
conèixer els primers estiuejants 
durant el primer terç del segle XX, 
però que també va viure –i va pa-
tir– el desenvolupament urbanís-
tic dels anys seixanta.

Tant a Sant Martí d’Empúries 
com a l’Escala es van construir, 
als anys vint, segones residènci-
es de gent benestant de Barcelo-
na i de Girona. D’alguna manera, 
juntament amb el Port de la Sel-
va, Roses i Sant Feliu de Guíxols, 
els escalencs van ser pioners en 
les construccions de categoria 
arquitectònica d’aquella època. 
L’afluència massiva d’estrangers 
es va produir a partir de la dècada 
dels 60 d’una manera poc contro-
lada. En aquella època s’oferia un 
tros de terreny i una caseta a bon 
preu, però massa sovint els pro-
motors s’oblidaven de serveis tan 
elementals com la urbanització 
del carrer, l’enllumenat i el clave-
gueram. 

El turista de l’Escala té una pro-
cedència geogràfica molt varia-
da, des de francesos, alemanys, 
belgues, holandesos, anglesos i 
suïssos, al costat de gent del pa-
ís, de Catalunya, sobretot del Gi-
ronès, la Garrotxa i l’àrea metro-
politana de Barcelona. Són gent 
molt fidel al poble, de segona re-
sidència, un fenomen que, per 
tant, no es veu afectat per les cri-
sis turístiques que es puguin pro-
duir a escala internacional. Actu-
alment ja es pot parlar d’una ter-
cera generació d’aquells turistes 
que van començar a arribar al po-
ble durant la dècada dels anys 60 
i 70. n

mediambientals al voltant del 
riu són aspectes que configuren 
l’oferta turística de Sant Pere. Els 
serveis complementaris –bàsica-
ment d’alimentació i de restau-
ració– per als campistes són una 
altra de les sortides del sector per 
a una temporada que, en general 
(no parlem de l’actual), és molt 
més curta si la comparem amb 
la resta de municipis de la Costa 
Brava nord. 

PLATJA DE RIELLS. El Petit Príncep BERNILS
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La festa major de l’Escala tin-
drà una trentena d’actes
Redacció l L’ESCALA  

Tot i les les dificultats organit-
zatives que ha suposat anar 
modificant el programa a 

mesura que avançava l’any, l’Es-
cala tindrà festa major.  El muni-
cipi té previstes una trentena d’ac-
tivitats, del 2 al 6 de setembre, to-
tes reforçades per les mesures de 
prevenció antiCovid. Ja d’entra-
da, per tal d’evitar l’aglomeració 
de públic que normalment hi ha 
a la plaça de l’Ajuntament quan 
es fa el pregó, aquest any es farà 
virtualment a través de Canal 10 
Empordà.

La plaça Catalunya serà on es fa-
ran la major part de les activitats, 
amb un aforament màxim de 250 
persones: espectacles infantils, 
teatre amb la comèdia Orgasmes,  
el concert jove amb Sixtus, l’es-
pectacle Somnis de Sorra, la can-

PRESENTACIÓ. Representants de l’Ajuntament a l’Alfolí de la Sal HORA NOVA

tada d’havaneres amb Neus Mar 
i el concert de final de festa amb 
Banda Neon. Un altre espai on se 
celebraran actes és la Sala Poli-
vament amb els concerts de fes-
ta major.

L’alcalde Víctor Puga ha elogiat 
la determinació per «no renun-
ciar a la nostra festa major i poder 
oferir una programació molt dig-
na i amb totes les mesures de se-
guretat necessàries». n

PRESENTACIÓ DE LA SANTA MÀXIMACELEBRACIÓ

Redacció l FIGUERES  

Redacció l ROSES  

Trenta-dos establiments de 
restuaració de la ciutat de 
Figueres oferiran àpats i 

sopars per a les Nits d’Acústica. 
Les tres nits del dijous al dissab-
te d’aquesta setmana s’efectua-
ran un total de catorze concerts 
amb grups de primera línia com 
Izal, Cala Vento, Andrea Motis, 
Suu, Miki Núñez, Gertrudis o Jo-
an Miquel Oliver en tres nous es-
pais de la ciutat.

Des de Comerç Figueres As-
sociació agraeixen a l’organit-

L’Àrea de Promoció Econò-
mica de l’Ajuntament de 
Roses ha obert la convoca-

tòria per als bars i restaurants 
que vulguin inscriure’s a les di-
ferents campanyes gastronòmi-
ques que es realitzaran a Roses 
durant la tardor. D’una banda, 
la Fira de la Cervesa, que tindrà 

32 establiments oferiran 
sopars a les Nits d’Acústica

La Ruta de les Tapes
i Fira de la Cervesa
obren inscripcions

zació del Festival la seva espe-
cial predisposició i sensibilitat 
en aquests mesos de després de 
la pandèmia envers la ciutat de 
Figueres i insten tots els clients a 
compartir «el teu sopar a Insta-
gram i etiqueta el teu restaurant, 
l’Acústica (@festivalacustica) i 
el hashtag #culturasegura. De-
mostra a tothom el teu orgull de 
ciutat!».

El llistat complet dels esta-
bliments que col·laboren amb 
aquesta iniciativa gastronòmi-
ca es pot trobar a la pàgina web 
www.festivalacustica.cat. n

lloc del 10 al 12 d’octubre, oferi-
rà enguany tres novetats: Menú 
Maridat, Tapes a la Fira i Tasts 
de Cervesa. De l’altra, la Ruta de 
les Tapes es realitzarà la primera 
setmana de novembre, d’acord 
a la decisió consensuada entre 
restauradors i Ajuntament. El 
període d’inscripcions per a to-
tes quatre campanyes acaba el 4 
de setembre.  n

SIDRERIA TXOT’S. Un dels locals de restauració inclosos a la inciativa

CERVESA. Productes artesanals de l’edició anterior

HN
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‘QUEDA’T A SOPAR A FIGUERES’

EDICIÓ EXCEPCIONAL DE TARDOR

GASTRONOMIA

GASTRONOMIA

Èxit en el cinquè Familiaria

Entrega dels Talent Llançà 2020

Redacció l L’ESCALA 

Redacció l LLANÇÀ  

Nens i nenes van poder gau-
dir el dissabte del MAC 
d’Empúries d’una mane-

ra diferent, en la cinquena edició 
d’un Familiaria que va exhaurir 
totes les entrades. El petit festival 
familiar oferia tallers i especta-
cles, activitats d’ambientació his-
tòrica, culturals, musicals i gas-
tronòmiques, perquè la família es 
divertís en un entorn únic. n

Làrea de Joventut de l’Ajunta-
ment de Llançà ha entregat 
els premis del concurs Ta-

lent Llançà 2020.  Marina Alba-
cete ha guanyat un sopar/dinar 
en un establiment del municipi 
de Llançà, per un valor màxim de 
60€, pel vídeo amb més likes. Julia 
Cutler s’ha endut el segon premi, 
que també és un sopar/dinar però 
d’un valor màxim de 40€. n

EN FAMÍLIA. Participants aquest dissabte

PREMIADA. La guanyadora Marina Albacete (a l’esquerra)

BASILI GIRONÈS

HORA NOVA

JORNADA AL MAC D’EMPÚRIES

CONCURS A LES XARXES SOCIALS

CELEBRACIÓ
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BÀSQUETY

L’Adepaf i el Castelló plantegen sinergies
nn FIGUERES. Els dos clubs es van reunir dimarts de la set-
mana passada per seguir concretant els detalls d’una pos-
sible col·laboració, que tindria efectes a partir del curs 
2020/2021.  n

Lluïsa Mitjà queda a les 

portes de les semifinals

ATLETISME  Mundial juvenil

Roses acull una sisena etapa 

amb el triple de participants

VELA Tour de França

Esports
Y

Els millors del Vichy Catalan 

Tour, a la platja d’Empuriabrava

FUTBOL  Tercera Divisió

L’equip sènior del Figueres 

comença a rodar

HOQUEI  Pretemporada

No tot és guanyar en el món de 
l’esport. Ni molt menys. I si ens re-
ferim a una disciplina que porta 
implícit un gran risc, la victòria 
–fervorosament celebrada quan 
toca– esdevé encara més secun-
dària. Ho sap prou bé el pilot al-
tempordanès Maverick Viñales 
(Yamaha Monster), que una set-
mana després de veure com la mo-
to de Franco Morbidelli li passava 
a pocs centímetres del seu cos, de 
manera que va sortejar un impac-
te que hauria tingut conseqüèn-
cies nefastes, va veure diumenge 
com tornava a endur-se un gran 
triomf, curiosament, en el mateix 
traçat austríac de Spielberg. 

Mack no va guanyar la prova. Ni 
tan sols la va acabar, de fet. Però 
va ser capaç d’evitar un nou acci-
dent que només de pensar-hi fa 

J.N. l SPIELBERG

nn

MOTOCICLISME. MOTOGPY

El gran triomf d’en Maverick

VALENTIA. Maverick va haver de tirar-se de la moto per evitar topar contra el mur a 220 km/h YAMAHA FACTORY RACING

Una setmana després 

d’evitar un accident amb 

la moto de Morbidelli, el 

rosinc esquiva un nou 

gran ensurt a Spielberg GRAN PREMI D’ÀUSTRIA

MUNDIAL DE PILOTS

CLASSIFICACIONS

1    M. Oliveira (KTM)               16’56.025

2 J. Miller (Ducati)   a 0.316

3 P. Espargaró (KTM)    a 0.540

4 J. Mir (Suzuki) a 0.641

5 A. Dovizioso (Ducati)  a 1.414

6 A. Rins (Suzuki)        a 1.450

7 T. Nakagami (Honda)        a 1.864

8 B. Binder (KTM)   a 4.150

9 V. Rossi (Yamaha)   a 4.517

10 I. Lecuona (KTM) a 5.068

1    F. Quartararo (Yamaha)              70

2 A. Dovizioso (Ducati)        67

3 J. Miller (Ducati)   56

4 B. Binder (KTM)  49

5 M. Viñales (Yamaha)   48

6 T. Nakagami (Honda)         46

7 V. Rossi (Yamaha)   45

8 J. Mir (Suzuki)   44

9 M. Oliveira (KTM)   43

10 P. Espargaró (KTM) 35

posar els pèls de punta. A la vol-
ta número 16, quan la Yamaha ja 
feia estona que li portava fent la 
guitza –els problemes mecànics 
el van fer anar clarament de més 
a menys durant la cursa–, Viña-
les va comprovar que la moto no li 
frenava; els frens s’havien trencat. 
Amb sang freda, l’empordanès es 
va tirar de la moto quan aquesta 
rodava a 220 quilòmetres per hora, 
per evitar així topar amb el mur de 

protecció. La moto es va incendiar, 
mentre que Maverick va sortir pel 
seu propi peu.

Veient les imatges, que el rosinc 
desaprofités una nova oportuni-
tat per consolidar-se a la part alta 
del Mundial, que ja no comptarà 
més amb un lesionat Marc Már-
quez (Honda), resulta secundari. 
Però no per a ell, que es va mostrar 
contundent i molest: «De por, no 
en tinc gens, de ràbia molta; són 

tres carreres tirades a les escom-
braries». 

En efecte, Viñales només ha po-
gut sumar 8 punts durant els úl-
tims 3 Grans Premis disputats. 
Diumenge no va tenir opcions en 
una prova dominada per Miguel 
Oliveira (KTM), però es va assegu-
rar el triomf més important: tor-
nar a competir a la pròxima prova 
del Mundial, que tindrà lloc a San 
Marino el 13 de setembre. n

HORA NOVA 2.574  n    25 d’agost de 2020 39

CUJEDA
Resaltado



FCV

Y NATACIÓ

Bon paper de Planas 
i Lleó a Colera
nn La secció de natació del GEN 
Roses va firmar un bon paper 
durant la travessia Swim Cole-
ra 2020, que es va celebrar diu-
menge passat a les aigües que 
banyen el municipi altempor-
danès. En concret, el club va es-
tar representat per Agustí Pla-
nas i Pau Lleó, que van quedar 
21è i 34è, respectivament, de la 
classificació general, amb uns 
temps de 35’ 36” i 40’ 10”. La 
prova constava d’un recorre-
gut de 2,5 quilòmetres. n

Y TENNIS

Hugo Ruiz, sotscampió a Calonge
nn Els joves jugadors del Club Tennis Figueres continuen destacant 
en els tornejos estiuencs que es van disputant arreu del territori. El 
cap de setmana passat, Hugo Ruiz es va proclamar sotscampió cadet 
del Circuit Juvenil del Club Tennis Piper’s.   n Y CURSA

La Cursa de la Dona 
de Roses treballa de 
cara al nou format
nn La Cursa de la Dona de Roses, 
activitat organitzada pel Club 
Atletisme Roses i que destina 
els seus ingressos a la Fundació 
Roses Contra el Càncer, canvi-
arà enguany a causa de la Co-
vid-19. En concret, es treballa 
«amb un altre format per evi-
tar aglomeracions i respectar 
les mesures sanitàries», tal com 
assenyala l’organització. n

Empuriabrava, epicentre 
del voleibol de platja 

VOLIEBOL PLATJA. CINQUENA PARADA DEL TORNEIGY

La platja d’Empuriabrava es va 
convertir el cap de setmana pas-
sat en feu del Campionat de Cata-
lunya de Vòlei Platja Vichy Cata-
lan Vòlei Tour, una prova que va 
estar notòriament marcada per 
la tramuntana i que va fer patir de 
valent les parelles favorites al tí-
tol. La cita, a més, adquiria una 
transcendència especial, ja que 
repartia els últims punts abans 
de la gran final de Cambrils, que 
tindrà lloc el cap de setmana del 5 
i 6 de setembre.

A la final femenina, que per ter-
cera vegada ha enfrontat la pare-
lla formada per Kadri Puri i Erika 
Kliokmanaite amb la de Júlia Bo-
net i Becky Fernández, les sego-
nes van saber adaptar-se a les rat-
xes de vent i van controlar els ini-
cis del matx de principi a fi, però 
les primeres –les favorites– no van 
abaixar els braços i en un segon 

Redacció l EMPURIABRAVA

nn

PODI. Els primers classificats exhibint els seus respectius trofeus

parcial molt ajustat van poder for-
çar el desempat per, després, anar 
cap amunt i assolir la victòria. 

I si a la final de noies hi va haver 
emoció, el darrer partit de la com-
petició masculina no es va que-
dar enrere. Per primera vegada a 
la competició, els germans Mon-
fort, en Javi i en Vicente, es van en-
frontar a la final a la jove parella 
formada per Elio Carrodeguas i 
Dexter Edwards, en el marc d’un 

PURI I KLIOKMANAITE VAN 
VÈNCER EN NOIES I JAVI I 
VICENTE MONFORT, EN NOIS

VENCEDORSY

EMPURIABRAVA ES REFERMA 
COM UN DELS FEUS ARREU DE 
CATALUNYA

CITA HABITUALY

duel a la sorra empordanesa que 
va enfrontar estils diferents, pe-
rò també veterania i joventut. De 
fet, els més inexperts van comen-
çar dominant, portaven la inicia-
tiva davant dels valencians i van 
assolir el primer set, però a partir 

d’aquí la solidesa dels Monfort va 
dictar sentència: de mica en mi-
ca van anar trobant la seva millor 
versió i es van adjudicar el segon 
set, mentre que en el tercer ja no 
van donar opcions de sorpresa. 
Durant l’entrega de premis van 

fer acte de presència el regidor 
d’Esports de Castelló d’Empú-
ries, David Garre; la regidora de 
Turisme, Xon Hugas; el gerent de 
Hormann, Franz Eiselt, i la presi-
denta de la Federació Catalana de 
Voleibol, Maribel Zamora. n

La Mitja, suspesa
CURSA. A CAUSA DE LA PANDÈMIA DE LA COVID-19Y

Els organitzadors de la Mitja 
Marató de Figueres van comuni-
car la setmana passada que l’edi-
ció de la prova d’aquest 2020 que-
da anul·lada a causa de la situació 
de pandèmia que es viu al país. La 
Mitja, que s’havia de celebrar el 

Redacció l FIGUERES

nn

pròxim 6 de desembre, està orga-
nitzada per l’Associació Atlètica 
Mitja Marató de Figueres i l’Ajun-
tament de Figueres, i enguany 
n’havia de celebrar la cinquena 
edició. En el comunicat, l’organit-
zació emplaça els participants a 
l’edició del 2021, que tindrà lloc el 
5 de desembre. n
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Roses

La Ruta de les Tapes i la Fira de la
Cervesa de Roses tenen data per
la tardor
L'Ajuntament ha obert els períodes d'inscripcions pels establiments

EMPORDÀ.INFO  24.08.2020 | 10:30

La Ruta de les Tapes de Roses se celebrarà

enguany de manera excepcional a la tardor, entre

el 30 d'octubre i el 8 de novembre, després

que quedés ajornada el passat mes de març a

conseqüència de la declaració de l'estat d'alarma

per la Covid 19. Les noves dates per a la seva

realització han estat decidides durant les reunions

mantingudes entre el Departament de Promoció

Econòmica de l'Ajuntament i els empresaris del

sector de la restauració, per establir les accions a

implementar per a la reactivació de l'activitat

econòmica a la població.

Aquest ajornament possibilita ara l'obertura d'un

segon període d'inscripcions per a aquells establiments que no s'havien adherit a la campanya

inicial del mes març. Els interessats poden apuntar-se enviant un correu a

promocioeconomica@roses.cat. Posteriorment, rebran les indicacions i el formulari d'inscripció

necessaris. Pel que fa als restauradors que ja estaven inscrits a l'edició prevista al març, rebran

directament un correu electrònic per a la confirmació de la tapa amb la qual volen participar en la

campanya.

Una altra convocatòria que s'obre durant les mateixes dates, és a dir, des d'avui fins al 4 de setembre,

és la inscripció per participar en la Fira de la Cervesa, que enguany tindrà lloc a Roses entre el

10 i el 12 d'octubre. En aquesta edició, la Fira presenta importants novetats, que centren la seva

atenció en el món gastronòmic.

D'una banda, la Fira ofereix la possibilitat d'inscriure's a la campanya "Menú Maridat", que proposa als

restauradors dissenyar menús maridats amb alguna de les cerveses participants en la Fira.

La proposta "Tapes a la Fira de la Cervesa", permetrà a una selecció de restaurants oferir una tapa o

platet a preus populars, dissabte 10 d'octubre al migdia, des de la carpa de la Fira de la Cervesa

que s'instal·larà a l'Illa d'Ítaca. Per últim, la campanya "Tasts de Cervesa", ofereix a bars i restaurants la

possibilitat de dur a terme tasts de les cerveses artesanes participants en la mostra durant la setmana

prèvia a la celebració de la Fira.

Els interessats a participar en alguna d'aquestes campanyes, poden enviar des d'avui un correu

electrònic a promocioeconomica@roses.cat i rebran el formulari d'inscripció corresponent.

Més informació

Manters intimiden l'amo d'un bar de Roses en confondre'l pel germà bessó.

«Les dones tenen por però han de seguir enviant diners a les famílies».

Rescaten un jove ferit a la cama a la zona de platja de l'Almadrava de Roses.
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Última hora   Ingressa un pacient COVID a l'Hospital Comarcal de Blanes, n'hi ha 4 a Calella i 9 professionals positius a la Corporació
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S'obren les inscripcions per als
establiments de Roses que vulguin
participar en la Ruta de les Tapes i
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Una altra convocatòria que s'obre durant les mateixes dates, és a dir, des
d'avui fins al 4 de setembre, és la inscripció per participar en la Fira de la
Cervesa
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L'Àrea de Promoció Econòmica de l'Ajuntament de Roses obre la
convocatòria per als bars i restaurants que vulguin inscriure's a les
diferents campanyes gastronòmiques que es realitzaran a Roses durant
la tardor. D'una banda, la Fira de la Cervesa, que tindrà lloc del 10 al 12
d'octubre, oferirà enguany tres novetats: Menú Maridat, Tapes a la Fira i
Tasts de Cervesa. Per la seva banda, la Ruta de les Tapes es realitzarà
la primera setmana de novembre, d'acord amb la decisió consensuada
entre restauradors i Ajuntament. El període d'inscripcions per a totes
quatre campanyes s'obre avui, 24 d'agost, fins al 4 de setembre. Fora
d'aquest termini no s'acceptaran noves adhesions.

La Ruta de les Tapes de Roses se celebrarà enguany de manera
excepcional a la tardor, entre el 30 d'octubre i el 8 de novembre, després
que quedés ajornada el passat mes de març a conseqüència de la
declaració de l'estat d'alarma per la Covid 19. Les noves dates per a la
seva realització han estat decidides durant les reunions mantingudes
entre el Departament de Promoció Econòmica de l'Ajuntament i els
empresaris del sector de la restauració, per establir les accions a
implementar per a la reactivació de l'activitat econòmica a la població.

Aquest ajornament possibil ita ara l 'obertura d'un segon període
d'inscripcions per a aquells establiments que no s'havien adherit a la
campanya inicial del mes març. Els interessats poden apuntarse enviant
un correu a [email protected] Posteriorment, rebran les indicacions i el
formulari d'inscripció necessaris. Pel que fa als restauradors que ja
estaven inscrits a l'edició prevista al març, rebran directament un correu
electrònic per a la confirmació de la tapa amb la qual volen participar en
la campanya.

Una altra convocatòria que s'obre durant les mateixes dates, és a dir,
des d'avui fins al 4 de setembre, és la inscripció per participar en la Fira
de la Cervesa, que enguany tindrà lloc a Roses entre el 10 i el 12
d'octubre. En aquesta edició, la Fira presenta importants novetats, que
centren la seva atenció en el món gastronòmic.

Autor: Redacció
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La finalitat d'aquest servei és sumar valor a les notes i establir un contacte més fluid amb els
nostres lectors. Els comentaris han acotar al tema de discussió. S'apreciarà la brevetat i claredat
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Una altra convocatòria que s'obre durant les mateixes dates, és a dir, des
d'avui fins al 4 de setembre, és la inscripció per participar en la Fira de la
Cervesa
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L'Àrea de Promoció Econòmica de l'Ajuntament de Roses obre la
convocatòria per als bars i restaurants que vulguin inscriure's a les
diferents campanyes gastronòmiques que es realitzaran a Roses durant
la tardor. D'una banda, la Fira de la Cervesa, que tindrà lloc del 10 al 12
d'octubre, oferirà enguany tres novetats: Menú Maridat, Tapes a la Fira i
Tasts de Cervesa. Per la seva banda, la Ruta de les Tapes es realitzarà
la primera setmana de novembre, d'acord amb la decisió consensuada
entre restauradors i Ajuntament. El període d'inscripcions per a totes
quatre campanyes s'obre avui, 24 d'agost, fins al 4 de setembre. Fora
d'aquest termini no s'acceptaran noves adhesions.

La Ruta de les Tapes de Roses se celebrarà enguany de manera
excepcional a la tardor, entre el 30 d'octubre i el 8 de novembre, després
que quedés ajornada el passat mes de març a conseqüència de la
declaració de l'estat d'alarma per la Covid 19. Les noves dates per a la
seva realització han estat decidides durant les reunions mantingudes
entre el Departament de Promoció Econòmica de l'Ajuntament i els
empresaris del sector de la restauració, per establir les accions a
implementar per a la reactivació de l'activitat econòmica a la població.

Aquest ajornament possibil ita ara l 'obertura d'un segon període
d'inscripcions per a aquells establiments que no s'havien adherit a la
campanya inicial del mes març. Els interessats poden apuntarse enviant
un correu a [email protected] Posteriorment, rebran les indicacions i el
formulari d'inscripció necessaris. Pel que fa als restauradors que ja
estaven inscrits a l'edició prevista al març, rebran directament un correu
electrònic per a la confirmació de la tapa amb la qual volen participar en
la campanya.

Una altra convocatòria que s'obre durant les mateixes dates, és a dir,
des d'avui fins al 4 de setembre, és la inscripció per participar en la Fira
de la Cervesa, que enguany tindrà lloc a Roses entre el 10 i el 12
d'octubre. En aquesta edició, la Fira presenta importants novetats, que
centren la seva atenció en el món gastronòmic.

Autor: Redacció
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La Fira de la Cervesa i la Ruta de les Tapes de Roses se celebraran a la tardor

Campanyes gastronòmiques a Roses per
aquesta tardor per reactivar l’economia
de la Vila
 24/08/2020

Roses obre les inscripcions per participar a la Fira de la Cervesa que se
celebrarà del 10 al 12 d’octubre, i a la Ruta de les Tapes, que tindrà lloc
entre el 30 d’octubre i el 8 de novembre

L’Àrea de Promoció Econòmica de l’Ajuntament de Roses obre la
convocatòria per als bars i restaurants que vulguin inscriure’s a les diferents
campanyes gastronòmiques que es realitzaran a Roses durant la tardor.

La primera, la Fira de la Cervesa, que en la seva tercera edició se celebrarà
del 10 al 12 d’octubre, amb tres novetats:

Menú Maridat,

Tapes a la Fira de la Cervesa i

Tasts de Cervesa

I quinze dies després arribarà la Ruta de les Tapes, que es realitzarà entre el
30 d’octubre i el 8 de novembre, d’acord a la decisió consensuada entre els
restauradors i l’Ajuntament de Roses.

Inscripcions

El període d’inscripcions per participar tant a la Fira de la Cervesa com a la
Ruta de les Tapes s’obre avui, 24 d’agost, i es tancarà el 4 de setembre. Fora
d’aquest període de temps no s’acceptaran noves adhesions.

Pel que fa a la Fira de la Cervesa, cal destacar que s’ofereix la possibilitat
d’inscriure’s a la campanya “Menú Maridat”, que proposa als restauradors
dissenyar  menús maridats amb alguna de les cerveses participants a la Fira.
O bé a la proposta “Tapes a la Fira de la Cervesa”, que permetrà als
restaurants oferir una tapa o platet a preus populars el dissabte 10 d’octubre
al migdia, des de la carpa de la Fira de la Cervesa que s’instal·larà a l’Illa
d’Ítaca.
Per últim, hi ha possibilitat d’inscriure’s la campanya “Tasts de Cervesa”, per
ofereix a bars i restaurants la possibilitat de dur a terme cates de les
cerveses artesanes participants en la mostra durant la setmana prèvia a la
celebració de la Fira.

La Ruta de les Tapes de Roses a la tardor a causa de la Covid-19

La Ruta de les Tapes de Roses se celebrarà enguany de manera excepcional
a la tardor, entre el 30 d’octubre i el 8 de novembre, després que quedés
ajornada el passat mes de març a conseqüència de la declaració de l’estat
d’alarma per la Covid 19.

Les noves dates per a la seva realització han estat consensuades durant les
reunions mantingudes entre el Departament de Promoció Econòmica de
l’Ajuntament i els empresaris del sector de la restauració, per establir les
accions a implementar per a la reactivació de l’activitat econòmica a la Vila.

Aquest ajornament possibilita ara l’obertura d’un segon període
d’inscripcions per a aquells establiments que no s’havien adherit a la
campanya inicial del mes març. Els interessats poden apuntar-se enviant un
correu a promocioeconomica@roses.cat. Posteriorment, rebran les
indicacions i el formulari d’inscripció necessaris. Pel que fa als restauradors
que ja estaven inscrits a l’edició prevista al març, rebran directament un
correu electrònic per a la confirmació de la tapa amb la qual volen participar
en la campanya.

Els interessats a participar en alguna d’aquestes campanyes, poden enviar
des d’avui un correu electrònic a promocioeconomica@roses.cat i rebran el
formulari d’inscripció corresponent.
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Moment del debat protagonitzat per Pilar Rahola i Marcel Mauri, i moderat pel periodista Carles Pujol, dins la
caravana d'Òmnium en Ruta que va fer parada ahir a Roses

‘Òmnium en Ruta’ va fer parada a Roses
amb David Nel·lo, Pilar Rahola i Marcel
Mauri
 24/08/2020

‘Òmnium en Ruta’ visitarà un total de 28 poblacions d’arreu Catalunya
 per denunciar la repressió de l’Estat espanyol

La caravana d’Òmnium en Ruta va arribar ahir diumenge a Roses,
concretament a les portes de la Ciutadella, en la que va ser la 15ª parada des
que va iniciar el passat 25 de juliol, a Manlleu, per fer un recorregut per tot el
país per denunciar la repressió de l’Estat espanyol i deixar molt clar que
sense llibertat no hi ha normalitat.

Una nova campanya d’Òmnium Cultural que segons el vicepresident de
l’entitat, Marcel Mauri, present ahir a Roses, és important desenvolupar-la
“per seguir amb la mobilització, per a que la gent segueixi activa al carrer
a les portes del mes setembre, que serà molt important el mobilitzar-nos
perquè seguim tenint presos polítics, seguim tenint exiliats i seguim
tenint la necessitat d’evidenciar que tenim un Estat putrefacte, que hi ha
uns poders del mateix Estat que el que fan és intentar que la ciutadania
del nostre país segueixi sota la repressió, sota l’exili i no pugui exercir els
seus drets com és el d’optar per l’autodeterminació”.

Ratificant les paraules de Mauri, la periodista i escriptora, Pilar Rahola, que
també va voler participar en aquest parada d’Òmnium en Ruta a Roses,
perquè “continua la repressió i continua la lluita contra la repressió,
continua la causa catalana i continua la lluita per la causa catalana i, en
definitiva, continuen tots els motius pels quals vam intentar emancipar-
nos com a nació. Rahola va remarcar que “ja que no hi ha res que
suggereixi que deixem de lluitar, ans al contrari, estem determinats i
estem forts, tot i que estem ferits perquè ens han fet tot el mal que han
pogut, per tornar-ho a intentar -assolir l’autodeterminació- i aquesta
vegada guanyar”.     

Aquesta campanya amb parada a Roses, que a la vegada té com a objectiu
reactivar el sector cultural i reivindicar la posició d’Òmnium en termes
polítics i socials, es va iniciar a les 18 hores amb la presentació del Premi
Sant Jordi, “Les amistats traïdes” amb el seu autor David Nel·lo.  
Presentació que va ser l’antesala a la xerrada-debat, que sota el títol “Fem-la
Caure” van protagonitzar Marcel Mauri i Pilar Rahola, amb el periodista de
Tramuntana TV, Carles Pujol, com a moderador.

Tot seguit i com cloenda va ser el torn de Cinema a la Fresca amb la
projecció de “Confitats en curt”, dels Premis VOC, Mostra d’audiovisual en
català d’Òmnium, iniciativa per posar en valor les produccions del territori
realitzades durant el confinament.

Òmnium en Ruta finalitzarà el 10 de setembre a Terrassa després de visitar 28
poblacions d’arreu Catalunya.

Tags: 'Òmnium en Ruta', A Roses, Alt Empordà, Badia de Roses, Campanya, Cap de Creus, Carles
Pujol, Catalunya, Ciutadella de Roses, Costa Brava, David Nel·lo, Empordà, Estat espanyol, Girona,
Marcel Mauri, Òmnium Cultural, Pilar Rahola, Roses, Vila de Roses

Next
Total de casos de coronavirus a l’Estat

espanyol a data d’avui, 24 d’agost de 2020

Previous
Campanyes gastronòmiques a Roses per
aquesta tardor per reactivar l’economia
de la Vila

El pescador rosinc,
Alberto Fernández,
guanya la 4ª prova de la
Lliga de Pesca de La
Perola de Roses
 25/08/2020

Es preveu una verema
2020 de la DO Empordà de
menys quantitat, però de
gran qualitat
 25/08/2020

Total de casos de
coronavirus a l’Estat
espanyol a data d’avui, 24
d’agost de 2020
 24/08/2020

Campanyes
gastronòmiques a Roses
per aquesta tardor per
reactivar l’economia de la
Vila
 24/08/2020

Manters intimiden i
amenacen als
comerciants de Santa
Margarida
 24/08/2020

La rosinca Uma Méndez
seleccionada per l’equip
Nacional Sènior de
Gimnàstica Rítmica
 23/08/2020

Cerca … Cerca

Informació d’interés

Col·laboradors

Informació municipal

Farmàcies de guàrdia a Roses

Facebook

Vila de Roses

My Tweets

Segueix-me a Twitter

Manters intimiden i
amenacen als comerciants
de Santa Margarida

Rescaten a un jove caigut al
mar des del camí de Ronda a
l’alçada de la platja de
l’Almadrava de Roses

La rosinca Uma Méndez
seleccionada per l'equip
Nacional Sènior de
Gimnàstica Rítmica

Campanyes
gastronòmiques a Roses per
aquesta tardor per reactivar
l’economia de la Vila

'Òmnium en Ruta' va fer
parada a Roses amb David
Nel·lo, Pilar Rahola i Marcel
Mauri

Notícies més llegides

Copyright © All rights reserved. | ViladeRoses amb CoverNews.

“

Tanca i acepta
Hola, en aquest lloc web utilitzem galetes!
En pots veure tots els detalls a La nostra política de galetes

24/08/2020   'Òmnium en Ruta' va fer parada a Roses amb David Nello, Pilar Rahola i Marcel Mauri
Superfície:100% Audiència:653 Valoració:44€ 

https://www.viladeroses.cat/omnium-en-ruta-va-fer-parada-a-roses-amb-david-nello-pilar-rahola-i-marcel-mauri/



Més notícies

Portada Roses Festa Major Comarca Girona Carnaval Opinió Contacta 

Moment del debat protagonitzat per Pilar Rahola i Marcel Mauri, i moderat pel periodista Carles Pujol, dins la
caravana d'Òmnium en Ruta que va fer parada ahir a Roses

‘Òmnium en Ruta’ va fer parada a Roses
amb David Nel·lo, Pilar Rahola i Marcel
Mauri
 24/08/2020

‘Òmnium en Ruta’ visitarà un total de 28 poblacions d’arreu Catalunya
 per denunciar la repressió de l’Estat espanyol

La caravana d’Òmnium en Ruta va arribar ahir diumenge a Roses,
concretament a les portes de la Ciutadella, en la que va ser la 15ª parada des
que va iniciar el passat 25 de juliol, a Manlleu, per fer un recorregut per tot el
país per denunciar la repressió de l’Estat espanyol i deixar molt clar que
sense llibertat no hi ha normalitat.

Una nova campanya d’Òmnium Cultural que segons el vicepresident de
l’entitat, Marcel Mauri, present ahir a Roses, és important desenvolupar-la
“per seguir amb la mobilització, per a que la gent segueixi activa al carrer
a les portes del mes setembre, que serà molt important el mobilitzar-nos
perquè seguim tenint presos polítics, seguim tenint exiliats i seguim
tenint la necessitat d’evidenciar que tenim un Estat putrefacte, que hi ha
uns poders del mateix Estat que el que fan és intentar que la ciutadania
del nostre país segueixi sota la repressió, sota l’exili i no pugui exercir els
seus drets com és el d’optar per l’autodeterminació”.

Ratificant les paraules de Mauri, la periodista i escriptora, Pilar Rahola, que
també va voler participar en aquest parada d’Òmnium en Ruta a Roses,
perquè “continua la repressió i continua la lluita contra la repressió,
continua la causa catalana i continua la lluita per la causa catalana i, en
definitiva, continuen tots els motius pels quals vam intentar emancipar-
nos com a nació. Rahola va remarcar que “ja que no hi ha res que
suggereixi que deixem de lluitar, ans al contrari, estem determinats i
estem forts, tot i que estem ferits perquè ens han fet tot el mal que han
pogut, per tornar-ho a intentar -assolir l’autodeterminació- i aquesta
vegada guanyar”.     

Aquesta campanya amb parada a Roses, que a la vegada té com a objectiu
reactivar el sector cultural i reivindicar la posició d’Òmnium en termes
polítics i socials, es va iniciar a les 18 hores amb la presentació del Premi
Sant Jordi, “Les amistats traïdes” amb el seu autor David Nel·lo.  
Presentació que va ser l’antesala a la xerrada-debat, que sota el títol “Fem-la
Caure” van protagonitzar Marcel Mauri i Pilar Rahola, amb el periodista de
Tramuntana TV, Carles Pujol, com a moderador.

Tot seguit i com cloenda va ser el torn de Cinema a la Fresca amb la
projecció de “Confitats en curt”, dels Premis VOC, Mostra d’audiovisual en
català d’Òmnium, iniciativa per posar en valor les produccions del territori
realitzades durant el confinament.

Òmnium en Ruta finalitzarà el 10 de setembre a Terrassa després de visitar 28
poblacions d’arreu Catalunya.
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HOME ROSES MEDI AMBIENT ROSES INICIA LA RENOVACIÓ DELS CONTENIDORS DE RESIDUS AMB LA
SUBSTITUCIÓ DE 432 CONTENIDORS DE REBUIG

Aquesta setmana s’ha iniciat la substitució dels prop de 450 contenidors de

rebuig de Roses. Aquesta actuació respon al nou contracte del Servei de

recollida i transport dels residus sòlids urbans, neteja viària i de platges i

gestió de la deixalleria municipal subscrit entre l’Ajuntament de Roses i

l’empresa FCC Medio Ambiente SA, vigent des del passat 1 de març, i

prosseguirà amb la renovació de tota la xarxa de contenidors de la població,

amb un total de 1.475 unitats noves.

Els contenidors amb els quals s’ha iniciat el projecte de renovació són els

corresponents a la fracció resta o de rebuig, és a dir, els de color verd fosc

existents fins ara. Els nous contenidors són de color gris, tenen una capacitat

de 1100 litres, disposen de tapa corba amb sobreportella i càrrega posterior.

El pla de renovació iniciat aquesta setmana per l’empresa adjudicatària,

suposarà en total la substitució de 1.475 contenidors, és a dir, tots els

existents actualment a la via pública, a excepció dels soterrats i dels de vidre,

ja que aquests darrers són gestionats pel Consell Comarcal. Tots els nous

contenidors seran de color gris d’acord amb els darrers models generalitzats,

mentre que la distinció de les diferents fraccions s’obtindrà amb l’aplicació

dels colors corresponents a cada residu a les tapes: groc per als envasos,

blau per al paper i cartró, marró per al a fracció FORM (matèria orgànica).

També se subministraran bujols als establiments comercials, uns

contenidors de menor dimensió, aptes per al servei porta a porta.

Respecte a la fracció rebuig, cal recordar que la seva eliminació suposa un

cost per a l’Ajuntament en concepte dels cànons que es paguen a la

Generalitat de Catalunya. Aquests cànons són impostos ecològics pensats

per incentivar mesures de minimització dels residus i impulsar un

comportament més respectuós amb el medi ambient.

Una bona solució per contribuir a aquesta millora mediambiental i disminuir

la despesa pública és reduir la quantitat de rebuig que es llença cada dia a

les escombraries. Per això, l’Ajuntament fa una crida a la ciutadania per a la

correcta separació dels residus d’acord a les diferents categories, fet que

permet que la quantitat de rebuig que es produeixi a les llars sigui molt més

baixa.
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HOME GENERAL S’OBREN LES INSCRIPCIONS PER ALS ESTABLIMENTS QUE VULGUIN PARTICIPAR EN LA
RUTA DE LES TAPES I FIRA DE LA CERVESA

L’Àrea de Promoció Econòmica de l’Ajuntament obre la convocatòria per als

bars i restaurants que vulguin inscriure’s a les diferents campanyes

gastronòmiques que es realitzaran a Roses durant la tardor. D’una banda, la

Fira de la Cervesa, que tindrà lloc del 10 al 12 d’octubre, oferirà enguany

tres novetats: Menú Maridat, Tapes a la Fira i Tasts de Cervesa. Per la seva

banda, la Ruta de les Tapes es realitzarà la primera setmana de novembre,

d’acord a la decisió consensuada entre restauradors i Ajuntament. El període

d’inscripcions per a totes quatre campanyes s’obre avui, 24 d’agost, fins al 4

de setembre. Fora d’aquest termini no s’acceptaran noves adhesions.

La Ruta de les Tapes de Roses se celebrarà enguany de manera excepcional

a la tardor, entre el 30 d’octubre i el 8 de novembre, després que quedés

ajornada el passat mes de març a conseqüència de la declaració de l’estat

d’alarma per la Covid 19. Les noves dates per a la seva realització han estat

decidides durant les reunions mantingudes entre el Departament de

Promoció Econòmica de l’Ajuntament i els empresaris del sector de la

restauració, per establir les accions a implementar per a la reactivació de

l’activitat econòmica a la població.

Aquest ajornament possibilita ara l’obertura d’un segon període

d’inscripcions per a aquells establiments que no s’havien adherit a la

campanya inicial del mes març. Els interessats poden apuntar-se enviant un

correu a promocioeconomica@roses.cat. Posteriorment, rebran les

indicacions i el formulari d’inscripció necessaris. Pel que fa als restauradors

que ja estaven inscrits a l’edició prevista al març, rebran directament un

correu electrònic per a la confirmació de la tapa amb la qual volen participar

en la campanya.

Una altra convocatòria que s’obre durant les mateixes dates, és a dir, des

d’avui fins al 4 de setembre, és la inscripció per participar a la Fira de la

Cervesa, que enguany tindrà lloc a Roses entre el 10 i el 12 d’octubre. En

aquesta edició, la Fira presenta importants novetats, que centren la seva

atenció en el món gastronòmic.

D’una banda, la Fira ofereix la possibilitat d’inscriure’s a la campanya “Menú

Maridat”, que proposa als restauradors dissenyar menús maridats amb

alguna de les cerveses participants a la Fira. La proposta “Tapes a la Fira de

la Cervesa”, permetrà a una selecció de restaurants oferir una tapa o platet a

preus populars, dissabte 10 d’octubre al migdia, des de la carpa de la Fira de

la Cervesa que s’instal·larà a l’Illa d’Ítaca. Per últim, la campanya “Tasts de

Cervesa”, ofereix a bars i restaurants la possibilitat de dur a terme cates de

les cerveses artesanes participants en la mostra durant la setmana prèvia a

la celebració de la Fira.

Els interessats a participar en alguna d’aquestes campanyes, poden enviar

des d’avui un correu electrònic a promocioeconomica@roses.cat i rebran el

formulari d’inscripció corresponent.
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HOME GENERAL LA POLICIA LOCAL RENOVA EQUIPS INFORMÀTICS I LA SALA DE CONTROL DE CÀMERES

L’Oficina Tècnica de la Policia Local de Roses ha renovat els equips

informàtics i la sala de control de càmeres de les seves dependències. Amb

aquesta inversió, l’equipament es modernitza i s’adapta a la important

digitalització que l’Àrea de Seguretat Ciutadana ha experimentat durant els

darrers anys, amb la incorporació de nous programes que permeten una

àmplia connectivitat i ofereixen un servei més ràpid i eficaç.

La gestió policial a Roses ha experimentat al llarg dels darrers anys una

important salt tecnològic, amb l’adquisició de programes informàtics que

possibiliten millores com la connexió immediata les 24 hores del dia amb

bases de dades d’altres dependències i administracions, realitzar gestions

des de qualsevol punt del municipi, o la connexió de les patrulles gràcies a

un mòdul de mobilitat que permet traslladar tota la informació i possibilitats

d’ús a cotxes patrulla, portàtils i tauletes. Gràcies a aquesta digitalització, les

tasques administratives que realitza l’Àrea de Seguretat Ciutadana de Roses,

s’han vist simplificades i s’ha reduït considerablement el temps destinat a les

tramitacions, fent així més àgil i eficaç el servei.

La renovació d’equips de l’oficina que ha tingut lloc recentment, permet

adaptar l’equipament informàtic als nous programaris i aplicacions. Una

altra millora implantada ha estat el reforç de l’oficina destinant-hi el

personal necessari per mantenir-la oberta els 7 dies de la setmana.

La inversió d’equipament també s’ha fet extensiva a la sala de control de

càmeres de les dependències policials. Es donarà resposta així a la

implementació de la segona fase del projecte de videovigilància que s’està

aplicant a la vila, el qual, gràcies al monitoratge d’accessos i principals vies,

permet disposar d’informació actualitzada sobre l’estat del trànsit i la vialitat

les 24 hores del dia, possibilitant una actuació més ràpida i eficaç del serveis

policials.

Aquestes renovacions d’equips responen a la voluntat, tal i com assenyala el

regidor de Seguretat Ciutadana, Joan Plana, “de continuar el procés de

modernització i digitalització de la Policia Local. Dotem al cos de les millors eines

possibles perquè els professionals puguin treballar en les millors condicions i la

ciutadania rebi el millor servei possible”
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